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Αθήνα, σήµερα στις 26 Οκτωβρίου 2011, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΕΡΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εφόσον ευχηθώ στις εορτάζουσες και στους εορτά-
ζοντες χρόνια πολλά, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 25-10-2011
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΙΗ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 25ης
Οκτωβρίου 2011, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµων: 

1. «Συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις, ενιαίο µισθολόγιο-βαθµολόγιο,
εργασιακή εφεδρεία και άλλες διατάξεις εφαρµογής του µεσο-
πρόθεσµου πλαισίου δηµοσιονοµικής στρατηγικής 2012-2015».

2. «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνω-
µένων Πολιτειών της Αµερικής σχετικά µε την επιβολή εισα-
γωγικών περιορισµών σε κατηγορίες αρχαιολογικού και βυζαν-
τινού εκκλησιαστικού εθνολογικού υλικού µέχρι και τον 15ο
αιώνα µ.Χ. της Ελληνικής Δηµοκρατίας»)

Εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων: «Ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο εξωτερικό και
άλλες διατάξεις». 

Στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. 

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα και οι τρο-
πολογίες του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα. 

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, κ. Ιωάννης Βού-
ρος. 

Ορίστε, κύριε Βουλευτά, έχετε το λόγο. Σας υπενθυµίζω ότι ο
χρόνος σας είναι οκτώ λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΟΥΡΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Επιγραµµατικά, θα ήθελα να πω, γιατί ο χρόνος δεν είναι

πολύς, ότι στο άρθρο 1 στις επτά περιπτώσεις που παρατίθενται
στη διάταξη αυτή, παρατίθεται το αντικείµενο του παρόντος σχε-
δίου νόµου, έτσι όπως υλοποιείται µε την άσκηση της εκπαιδευ-
τικής πολιτικής από το Υπουργείο Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων. 

Στο άρθρο 2, όλες οι µορφές οργάνωσης της ελληνόγλωσσης
εκπαίδευσης στο εξωτερικό καλούνται «εκπαιδευτικές µονάδες».

Οι εκπαιδευτικές µονάδες ταξινοµούνται και διακρίνονται µε
βάση κριτήρια που διαφοροποιούν τις εκπαιδευτικές µονάδες
ανάλογα µε το εάν είναι ενταγµένες σε εκπαιδευτικό σύστηµα ή
όχι. Επιπλέον, οι εκπαιδευτικές µονάδες διαχωρίζονται περαι-
τέρω ανάλογα µε τον τίτλο πρόσβασης και προαγωγής στην επό-
µενη βαθµίδα του ίδιου εκπαιδευτικού συστήµατος που χο-
ρηγούν. 

Στο άρθρο 3, εισάγεται για πρώτη φορά η έννοια της αναγνώ-
ρισης όλων των περιπτώσεων των εκπαιδευτικών µονάδων του
άρθρου 2 του παρόντος σχεδίου νόµου που εµφανίζουν ορι-
σµένα χαρακτηριστικά ως προς το έργο τους, είτε αυτό είναι εκ-
παιδευτικό είτε πολιτιστικό είτε και τα δυο, ως «Κέντρον-Λόγος».
Ο σκοπός της αναγνώρισης αυτής είναι να διασωθεί και να δια-
κριθεί, αλλά και να αποτελέσει και πρότυπο το µακροχρόνιο και
ποιοτικό έργο που έχουν προσφέρει όχι µόνο στον τοµέα της ελ-
ληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτερικό, αλλά και στην εν
γένει διάδοση της ελληνικής γλώσσας και πολιτισµού, ενώ ρυθ-
µίζονται και τα θέµατα χρηµατοδότησής τους. 

Στο άρθρο 5, ορίζεται η ίδρυση και λειτουργία ειδικής τράπε-
ζας πληροφοριών βάσης δεδοµένων που τηρείται στην Διεύ-
θυνση Παιδείας Οµογενών και Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης του
Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων και
περιλαµβάνει όλες τις πληροφορίες που αφορούν διατιθέµενους
πόρους, αποσπώµενους εκπαιδευτικούς, επιχορηγήσεις και κάθε
είδους δαπάνες που πραγµατοποιούνται για την ενίσχυση των
εκπαιδευτικών µονάδων που αναφέρονται στο άρθρο 4 του πα-
ρόντος σχεδίου νόµου. 

Στα άρθρα 6 έως 10, περιλαµβάνονται οι ρυθµίσεις που αφο-
ρούν στους κανόνες που διέπουν τις εκπαιδευτικές µονάδες και
γίνεται η αντιστοιχία του είδους του τίτλου που χορηγούν, σύµ-
φωνα µε: πρώτον, το εκπαιδευτικό σύστηµα στο οποίο ανήκουν,
δεύτερον, το πρόγραµµα σπουδών που εφαρµόζουν και τρίτον,
τις ώρες διδασκαλίας της ελληνικής γλώσσας. Ως τίτλος εννοεί-
ται αυτός που επιτρέπει την πρόσβαση στην αµέσως επόµενη εκ-
παιδευτική βαθµίδα του ίδιου εκπαιδευτικού συστήµατος, χωρίς
διακρίσεις. 

Στα άρθρα 11 έως 16, διαρθρώνεται η διοίκηση και εποπτεία
της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτερικό. Ανατίθεται στο
συντονιστή εκπαίδευσης η ειδική µέριµνα για τη σύνταξη και δια-
βίβαση στην αρµόδια Υπηρεσία του Υπουργείου Παιδείας, Διά
Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων σε ετήσια βάση δύο ειδών εκ-
θέσεων. Πρώτον, έκθεση των συλλόγων γονέων και των φορέων
των εκπαιδευτικών µονάδων για κάθε εκπαιδευτικό που ανήκει
στην περιοχή ευθύνης τους και δεύτερον, έκθεση αξιολόγησης
του υπεύθυνου του εκπαιδευτικού ιδρύµατος τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης στο εξωτερικό για τον αποσπασµένο σε αυτήν εκπαι-
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δευτικό και ταυτόχρονα και για εκπαιδευτικό έργο δικό του. Απο-
δίδεται ρητά η αρµοδιότητα στο συντονιστή εκπαίδευσης για την
τήρηση του ψηφιακού αρχείου µε δεδοµένα για τους αποσπα-
σµένους εκπαιδευτικούς και η υποχρέωση διαβίβασής τους στην
Υπηρεσία του Υπουργείου Παιδείας Διά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων. Εισάγεται επίσης, ρητά η αρµοδιότητα του διευ-
θυντή σχολικής µονάδας για µέριµνα, καταγραφή στο ηλεκτ-
ρονικό σύστηµα της µονάδας και για τη διαβίβαση στο γραφείο
του συντονιστή εκπαίδευσης κάθε στοιχείου αναγκαίου για τον
προσδιορισµό των υπηρεσιακών αναγκών, για την απόσπαση εκ-
παιδευτικών, καθώς και την επικαιροποίηση, όποτε επέλθει µε-
ταβολή. 

Στα άρθρα 17 ως 21, εισάγεται η δυνατότητα εξ αποστάσεως
επιµόρφωσης των εκπαιδευτικών κατά το στάδιο προ της ανα-
λήψεως των καθηκόντων τους. 

Ορίζεται ότι τα ισχύοντα στην ηµεδαπή για την πρόσθετη υπο-
χρεωτική απασχόληση των εκπαιδευτικών σε εξωδιδακτικές δρα-
στηριότητες ισχύουν ανάλογα και στους αποσπασµένους στο
εξωτερικό εκπαιδευτικούς. 

Ρυθµίζεται η απόσπαση των Ελλήνων δηµοσίων εκπαιδευτικών
στο εξωτερικό. Αναφέρονται αποκλειστικά οι εκπαιδευτικές µο-
νάδες, στις οποίες αποσπώνται Έλληνες δηµόσιοι εκπαιδευτικοί
και παρουσιάζονται τα προαπαιτούµενα ελάχιστα προσόντα για
την απόσπασή τους. 

Καθιερώνεται για πρώτη φορά διαδικασία σχεδιασµού και
προσδιορισµού των υπηρεσιακών αναγκών για την κάλυψη των
εκπαιδευτικών αναγκών κάθε εκπαιδευτικής µονάδας για κάθε
σχολικό έτος. Η απόσπαση του εκπαιδευτικού κατά κανόνα
ισχύει για τρία έτη. Δεν γίνεται σύνθεση της απόσπασης µε την
καταβολή τακτικών αποδοχών και ειδικού επιµισθίου από το ελ-
ληνικό κράτος, η οποία βρίσκεται στη διακριτική και οικονοµική
ευχέρεια του ελληνικού κράτους. 

Ορίζεται η δυνατότητα παράτασης της απόσπασης πέραν των
τριών ετών, η οποία σε κάθε περίπτωση γίνεται χωρίς επιµίσθιο
και για συνολικά µόνο για τα επόµενα δύο έτη. 

Άρθρο 22. Ορίζεται η δυνατότητα συγκρότησης και λειτουρ-
γίας σχολικού συµβουλίου για τις εκπαιδευτικές µονάδες. Προ-
βλέπεται η δυνατότητα συγκρότησης και λειτουργίας σχολικής
επιτροπής, η σύνθεσης της οποίας εξασφαλίζει την αµερόληπτη
και σωστή διαχείριση των οικονοµικών πόρων και των επιχορη-
γήσεων που λαµβάνει από το ελληνικό κράτος η εκπαιδευτική
µονάδα. 

Άρθρα 23 έως 27. Καθορίζεται το νέο πλαίσιο για την κατα-
βολή του ειδικού επιµισθίου. Η µέγιστη διάρκεια καταβολής του
µειώνεται µέχρι τα τρία πρώτα χρόνια απόσπασης του εκπαιδευ-
τικού. Καθορίζονται ad hoc σε επίπεδο υπουργικών αποφάσεων
οι περιπτώσεις που αφορούν λοιπές δαπάνες στο πλαίσιο της
προώθησης της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτερικό
καθώς και για τις ανάγκες των συντονιστικών γραφείων. 

Ορίζεται όλως εξαιρετικά και µόνο για τους αποσπασµένους
στην Οµοσπονδιακή Δηµοκρατία της Γερµανίας εκπαιδευτικούς
και διοικητικούς υπαλλήλους της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης το εξής: Διατηρούνται οι σε ισχύ διατάξεις για
τα υπηρεσιακά συµβούλια, έτσι όπως ορίζονται στο ν. 2817/2000
ΦΕΚ Α78, όπως αυτός ισχύει. 

Άρθρο 28. Κωδικοποιούνται όλες οι ρυθµίσεις που αφορούν
τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, στα οποία
επιδιώκει να παρέµβει το ελληνικό κράτος. Για πρώτη φορά τί-
θενται κριτήρια για την παροχή επιχορήγησης µε σκοπό να µε-
τριαστεί η αλόγιστη και άκριτη ενίσχυση µορφών που επιτε-
λούσαν σκοπό παντελώς ξένο µε την προώθηση της ελληνικής
γλώσσας και πολιτισµού. 

Θεσπίζεται ένα λειτουργικό σύστηµα αξιολόγησης των εκπαι-
δευτικών που αποσπώνται στις µονάδες αυτές, καθώς και του
εκπαιδευτικού έργου τους. Η αρµοδιότητα θέσεως σε λειτουργία
του θεσµού αυτού δίδεται ρητά στην εισηγητική επιτροπή. Προ-
βλέπεται στο άρθρο 72 του ν. 2413/1996 και τώρα ανασυστήνε-
ται. 

Άρθρα 29 έως 30. Επιχειρείται η αναδιοργάνωση της Διεύθυν-
σης Παιδείας Οµογενών και Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης του
Υπουργείου Παιδείας µε σκοπό να εκσυγχρονιστεί και να αντα-

ποκρίνεται στις νέες συνθήκες που επικρατούν, να κατανεµηθεί
σωστότερα το έργο και κατ’ επέκταση να διεκπεραιώνεται ταχύ-
τερα και αποτελεσµατικότερα και τέλος να της αποδοθούν οι
νέες αρµοδιότητες που προκύπτουν από τις ρυθµίσεις που εισά-
γει το παρόν σχέδιο νόµου. 

Τα άρθρα 31 έως 35 αφορούν λοιπές διατάξεις. Με την τρο-
ποποίηση του άρθρου 8 του ν. 3696/2008 ιδρύεται η υποχρέωση
των κέντρων µεταλυκειακής εκπαίδευσης να ενηµερώνουν εγ-
γράφως το αρµόδιο Τµήµα Κέντρων Μεταλυκειακής Εκπαίδευ-
σης του Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων για
κάθε µεταβολή των προϋποθέσεων της άδειας ίδρυσης ή της
άδειας λειτουργίας εντός ενός µήνα από τη συνδροµή της υπο-
βάλλοντας ταυτόχρονα αίτηση για τροποποίηση της άδειας ως
προς τη µεταβληθείσα προϋπόθεση χώρων ή στοιχείων. Σε πε-
ρίπτωση παράβασης αυτής της υποχρέωσης, η άδεια ανακαλεί-
ται. 

Υπάρχουν και άλλες λοιπές διατάξεις. Νοµίζω πως είναι παρά-
µετροι του σχεδίου νόµου. Ελπίζω να µου δοθεί ο χρόνος και η
δυνατότητα στη δευτερολογία µου να αναπτύξω κάποιες από τις
λοιπές διατάξεις και κυρίως να υποστηρίξω κάποιες από τις τρο-
πολογίες που έχουν κατατεθεί από τους συναδέλφους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε τον κ.
Βούρο, εισηγητή του ΠΑΣΟΚ. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Σπυρίδων Ταλιαδούρος, εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να κάνω ορισµένες παρατηρήσεις σε κάποια από τα

άρθρα του σχεδίου νόµου. 
Στο άρθρο 3 δεν διευκρινίζεται τα «Κέντρα – Λόγος» σε ποια

υπάρχουσα µορφή ανταποκρίνονται –παραδείγµατος χάριν, στις
εστίες του ελληνικού πολιτισµού, του Ελληνικού Ιδρύµατος Πο-
λιτισµού;- και ο ακριβής σκοπός που επιδιώκουν. Πρέπει αυτά να
καθοριστούν. 

Επίσης, για θέµατα που αφορούν στην ίδρυση, τη σύσταση,
τη λειτουργία, την οργάνωση και χρηµατοδότηση αυτού του θε-
σµού, που συµφωνούµε επί της αρχής, η διάταξη παραπέµπει
στην έκδοση πάρα πολλών υπουργικών αποφάσεων. Τόσο ση-
µαντικά, όµως, θέµατα θεωρώ ότι θα έπρεπε να καθορίζονται στα
βασικά τους τουλάχιστον σηµεία στο νόµο. Διότι, υπάρχει ο κίν-
δυνος µε αυτό το µεγάλο αριθµό υπουργικών αποφάσεων που
απαιτούνται να εκδοθούν για να υλοποιηθεί αυτή η διάταξη, ο
θεσµός αυτός να µείνει ανεφάρµοστος. 

Στο άρθρο 5 οι προβλέψεις σχετικά µε το διδακτικό υλικό δεν
είναι σαφείς. Δεν φαίνεται να έχουν ληφθεί υπ’ όψιν οι δυνατό-
τητες του Ινστιτούτου Επεξεργασίας Λόγου, σχετικά µε την πα-
ραγωγή υλικού µε υποστηρικτικές γλώσσες τη ρωσική, τη
γαλλική, τη γερµανική κ.λπ.. 

Θα ήθελα να επισηµάνω ότι για το επίπεδο Β1 υπάρχουν έργα
από το Πανεπιστήµιο Κρήτης. Για το επίπεδο όµως Β2, που είναι
επιπέδου Proficiency, δεν προβλέπεται ρητά στο νοµοσχέδιο η
παραγωγή υλικού. Θα πρέπει να προβλεφθεί. Το υλικό αυτό θα
πρέπει να αφορά και τις τρεις κατευθύνσεις, δηλαδή και την εκ-
µάθηση της ελληνικής ως µητρικής γλώσσας, ως δεύτερης
γλώσσας, αλλά και ως ξένης γλώσσας. Αυτά θεωρώ ότι πρέπει
να προστεθούν. 

Όπως, είχα την ευκαιρία να πω και χθες κατά τη διάρκεια της
συζήτησης επί της αρχής, θεωρούµε ότι η µεταβατική περίοδος
που προβλέπεται, όπως τροποποιήθηκε από την αρµόδια
Υπουργό κ. Γεννηµατά, για το 2013-2014, δεν είναι επαρκής.
Αφού στοχεύουµε στην εφαρµογή ενός νέου συστήµατος, θα
πρέπει να υπάρχει ο κατάλληλος χρόνος ώστε να διαµορφωθεί
προσεκτικά και µελετηµένα το νέο µοντέλο και κυρίως να εξα-
σφαλιστεί η οµαλή µετάβαση χωρίς να υπάρχουν προβλήµατα
µε τα παιδιά που φοιτούν στην ΣΤ’ δηµοτικού ή στην Α’ γυµνα-
σίου. Για να υπάρξει οµαλή µετάβαση θα πρέπει να σχεδιαστεί
προσεκτικά το  νέο καθεστώς µέσα σε µια επαρκή µεταβατική
περίοδο. 

Στο άρθρο 7 προβλέπεται η συνεργασία –και καλώς προβλέ-
πεται- µεταξύ των Υπουργείων Παιδείας, Εξωτερικών και Πολιτι-
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σµού. Θεωρώ, όµως, ότι ίσως θα πρέπει να προστεθεί και το
Υπουργείο Εσωτερικών το οποίο χρηµατοδοτεί προγράµµατα για
αποδήµους. 

Σε ό,τι αφορά στο άρθρο 9 για το πιστοποιητικό ελληνοµά-
θειας, θα πρέπει σε αυτές τις ρυθµίσεις να προστεθούν εκείνες
που θα το καταστήσουν βασικό εργαλείο εκπαιδευτικής πολιτι-
κής στο εξωτερικό. Επίσης, θα πρέπει το πιστοποιητικό ελληνο-
µάθειας να προβληθεί, να προωθηθεί σε συνεργασία µε τα
συντονιστικά γραφεία του εξωτερικού, να αυξηθεί ο αριθµός των
εξεταστικών κέντρων για να διευκολυνθούν οι ενδιαφερόµενοι. 

Επίσης, για το πιστοποιητικό ελληνοµάθειας θεωρούµε ότι θα
πρέπει να προβλεφθεί η επεξεργασία του επιπέδου Γ2 για διδα-
σκόµενους και διδάσκοντες, το οποίο θα αποτελεί ένα χρήσιµο
εργαλείο µεθοδολογίας της διδασκαλίας της ελληνικής γλώσ-
σας. Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό να θεσµοθετηθεί το πιστοποιητικό
γλωσσοµάθειας Γ2+ για τους διδάσκοντες, το οποίο θα δίνει τη
δυνατότητα της διδασκαλίας της ελληνικής γλώσσας στο εξω-
τερικό και θα αποτελεί σίγουρα ένα κίνητρο για τους εκπαιδευ-
τικούς της αλλοδαπής. 

Σε ό,τι αφορά την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση θα
πρέπει να υπάρχει σαφής δέσµευση της Κυβέρνησης ότι θα εξα-
κολουθήσει να ισχύει το καθεστώς εισαγωγής στα ΑΕΙ των παι-
διών των οµογενών, δηλαδή µε τις ειδικές εξετάσεις που γίνονται
το Σεπτέµβριο και µε το ειδικό ποσοστό ανά σχολείο και ότι οι
αλλαγές αυτές δεν θίγουν τη δυνατότητα εισαγωγής µε αυτόν
τον τρόπο στα ελληνικά πανεπιστήµια. 

Στο άρθρο 12 θεωρούµε ότι την αξιολόγηση θα πρέπει να την
αναλάβει συγκεκριµένη αρχή, υπηρεσία αξιολόγησης που θα
δρα µε βάση αξιοκρατικά και αντικειµενικά κριτήρια και να µην
ανατίθεται σε εκπαιδευτικούς παράγοντες. 

Με την παράγραφο 6 του άρθρου 14 θεωρώ ότι η βασική διοι-
κητική µονάδα συντονισµού και προγραµµατισµού είναι το συν-
τονιστικό γραφείο. Η δραστηριότητα των συντονιστών θα πρέπει
να εξασφαλίζει την απρόσκοπτη εκπαιδευτική διαδικασία, να
προνοεί για την επιτυχή καλλιέργεια του ελληνικού πολιτισµού. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι -είχα και την ευκαιρία στην Επιτροπή Μορ-
φωτικών Υποθέσεων να το επισηµάνω- η διαδικασία επιλογής
συντονιστών θα πρέπει να περιλαµβάνει και την εξέταση εκείνων
των στοιχείων της προσωπικότητάς τους που θα τους επιτρέπει
να εκπληρώσουν αυτό το σηµαντικό και δύσκολο έργο.  

Στο συµβούλιο επιλογής προβλέπεται να µετέχει –και ορθά-
καθηγητής του εκπαιδευτικού παιδαγωγικού τοµέα ΑΕΙ. Νοµίζω
ότι θα πρέπει να προστεθεί και διάταξη, ώστε και ο πρόεδρος
του συµβουλίου να µπορεί -να παρέχεται η δυνατότητα- να προ-
έρχεται από τον ευρύτερο χώρο των ΑΕΙ. 

Θεωρώ ότι στο άρθρο 14, παράγραφος 9 σκόπιµο είναι να
προστεθεί διάταξη που να ρυθµίζει τη σύνταξη των πινάκων επι-
λογής των συντονιστών. Θα πρέπει να συντάσσονται βασικοί και
εναλλακτικοί πίνακες επιλογής. Οι βασικοί πίνακες θα περιλαµ-
βάνουν τη βαθµολογία στη γλώσσα της χώρας. Οι εναλλακτικοί
θα περιλαµβάνουν τη βαθµολογία των υποψηφίων στην αγγλική,
γαλλική ή γερµανική, εφόσον η γλώσσα δεν είναι η γλώσσα της
οικείας χώρας, για να µπορούµε να έχουµε καλύτερες επιλογές. 

Είχα την ευκαιρία επί της αρχής να πω για το άρθρο 17 ότι δεν
συµφωνούµε µε τον πλήρη αποκλεισµό των οµογενών από το δι-
δακτικό προσωπικό. Είχαµε στην Επιτροπή του Ελληνισµού της
Διασποράς την παρουσία του Προεδρείου τους, του ΣΑΕ, που
µας είπε ότι σε πάρα πολλές ηπείρους δεν υπάρχει νοµοθεσία
την οποία να µπορούν να αξιοποιούν, για να επιτυγχάνουν τη νο-
µιµοποίησή τους, για να µπορούµε εκεί να έχουµε την αξιοποί-
ηση των οµογενών εκπαιδευτικών τουλάχιστον και για να µη
γίνεται η επιµόρφωση των οµογενών εξ αποστάσεως µόνο µία
φορά, αλλά να υπάρχει συνεχής επιµόρφωση, για να έχουµε κα-
λύτερους εκπαιδευτικούς στην αλλοδαπή. 

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 18 που αφορά στις αποσπάσεις, θα
πρέπει να δούµε τις αποσπάσεις αυτές και στο πλαίσιο της οικο-
γένειας που προστατεύεται και από το Σύνταγµα. Έχω καταθέσει
σχετική τροπολογία, σύµφωνα µε την οποία εκπαιδευτικοί που
είναι σύζυγοι µονίµων υπαλλήλων της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά
τη διάρκεια της θητείας των τελευταίων να µπορούν να απο-
σπώνται, χωρίς την καταβολή επιµισθίου. Αυτά τα χρήµατα που

παίρνουν στην Ελλάδα θα πρέπει να τα παίρνουν στο εξωτερικό.
Αυτό θα συµβάλλει και στη µείωση του κόστους της ελληνόγλωσ-
σης εκπαίδευσης και είναι ένα δίκαιο µέτρο που προωθεί το
θεσµό της οικογένειας. 

Εκπαιδευτικοί προβάλλουν το αίτηµα της µοριοδότησης για
την περίοδο της εργασίας τους στο εξωτερικό. Θα έλεγα, κύριε
Υπουργέ, ότι αυτό θα πρέπει να το εξετάσετε για να στηριχθεί η
εκπαίδευση στο εξωτερικό. 

Επίσης, οι γερµανικές αρχές στο πλαίσιο της επιµόρφωσης
προσφέρουν στους Έλληνες εκπαιδευτικούς προγράµµατα επι-
µόρφωσης σε παιδαγωγικές τους ακαδηµίες, στη Βαυαρία στο
Ντίλινγκεν, στη Βάδη-Βιτεµβέργη, στο Λούντβιχσµπουργκ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου µισό λεπτό ακόµα, κυρία Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι αυτή η επιµόρφωση θα πρέπει να προωθηθεί, να

στηριχθεί και η παρακολούθηση σε αυτές τις ακαδηµίες θα πρέ-
πει να θεωρείται αντίστοιχη των επιµορφώσεων που πραγµατο-
ποιείται στα ελληνικά ιδρύµατα, στη Μαράσλειο Ακαδηµία για
παράδειγµα και να µοριοδοτείται αντιστοίχως µε βάση τα κριτή-
ρια, µε βάση τους κανόνες. Έτσι, θα µπορέσουµε να αυξήσουµε
και τον αριθµό των εκπαιδευτικών που θα µπορούν εκεί να επι-
µορφώνονται. 

Ολοκληρώνω µε το άρθρο 32. Είµαστε αντίθετοι µε την κατάρ-
γηση των γραφείων πρωτοβάθµιας, δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης και φυσικής αγωγής. Αυτό αποτελεί µία πρόχειρη και
βεβιασµένη κίνηση. Θα προκαλέσει αναστατώσεις και προβλή-
µατα στη διοίκηση. Δεν µπορεί αυτό να γίνεται µε µία διάταξη σε
ένα νοµοσχέδιο µε τελείως διαφορετικό αντικείµενο. Η διοικητική
µεταρρύθµιση της εκπαίδευσης πρέπει να τύχει σοβαρής και διε-
ξοδικής επεξεργασίας, γιατί η ρύθµιση αυτή είναι εντελώς απο-
σπασµατική. 

Θέλω να κάνω κάποιες παρατηρήσεις, κυρία Πρόεδρε, για τις
τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Στη δευτερολογία σας
ή ολοκληρώστε σύντοµα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ: Τελειώνω σε µισό λεπτό. 
Θεωρώ ότι η τροπολογία που έχει κατατεθεί από τον κ. Βούρο

για τη χορήγηση επάρκειας διδασκαλίας σε ξένες γλώσσες είναι
θετική, είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, τη στηρίζουµε. Θεω-
ρούµε ότι πρέπει να συµπεριληφθεί στο νόµο, όπως επίσης και
η τροπολογία που έχει κατατεθεί για την απεµπλοκή της οριστι-
κής ένταξης των υπαλλήλων του ΟΕΕΚ στο Υπουργείο Παιδείας.
Και αυτή τη στηρίζουµε. 

Κλείνω λέγοντας ότι στηρίζουµε και την τροπολογία -που έχει
κατατεθεί και έχει υπογραφεί από όλους τους Βουλευτές όλων
των πτερύγων της Βουλής- που αφορά στις δαπάνες του ΟΣΚ
για πληρωµή, οι οποίες πρέπει να θεωρηθούν ότι έχουν διενερ-
γηθεί νόµιµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΟΥΡΟΣ: Αυτή έχει ήδη περιληφθεί στο Υπουργείο
Οικονοµικών από τον κ. Βενιζέλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε τον κ.
Ταλιαδούρο. 

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, κ. Ιωάννης Ζιώγας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Ευχαριστώ κυρία Πρόεδρε.
Στη χθεσινή οµιλία µας επί της αρχής αναφερθήκαµε στο

άρθρο 3 που αφορά τα «Κέντρα-Λόγος», που στο νοµοσχέδιο
προβλέπεται πως στα κέντρα αυτά µπορούν να έχουν άµεση εµ-
πλοκή φορείς µη ενταγµένοι στο εκπαιδευτικό σύστηµα, καθώς
επίσης και στο άρθρο 5 που αναφέρει ότι θα κλείσουν υποβαθ-
µισµένα ελληνικά σχολεία του εξωτερικού. 

Όσον αφορά στο άρθρο 6, κυρία Πρόεδρε, το οποίο αναφέ-
ρεται σε καταργήσεις και συγχωνεύσεις, θα ήθελα να πω ότι
υπάρχει µία πολύ µεγάλη αρνητική εµπειρία στη χώρα µας, διότι
δυστυχώς και στο θέµα αυτό έχουµε προηγηθεί, γι’ αυτό και εί-
µαστε αντίθετοι κι όχι µόνο αντίθετοι, αλλά και το αντιπαλεύουµε.
Εµείς, µε την αφορµή αυτή, ως κόµµα συµπαραστεκόµαστε
στους αγώνες της οµογένειας να µην κλείσουν σχολεία. 

Στο άρθρο 9 σχετικά µε το πιστοποιητικό ελληνοµάθειας ανα-
φέρεται ότι µε προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µπορεί να προ-
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βλέπεται η χορήγηση πιστοποιητικών. Επίσης, στην παράγραφο
3 του ίδιου άρθρου αναφέρεται ότι η διαδικασία πιστοποίησης
και οι φορείς που χορηγούν καθορίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Παιδείας. Γιατί να συµβαίνει αυτό; Θέσαµε ξανά το
ερώτηµα. Γιατί δεν υπάρχει µέριµνα αυτό το πιστοποιητικό να δί-
νεται από το συγκεκριµένο υπεύθυνο κρατικό φορέα; Θα πρέπει
να υπάρξει µία ρητή δέσµευση, ούτως ώστε να µην καθορίζεται,
όπως προβλέπει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, µε απόφαση του
Υπουργού ποιοι θα είναι οι φορείς. Όπως καταλαβαίνετε, στην
περίπτωση αυτή χωράνε πολλοί. Πρόθυµοι υπάρχουν, αφού
υπάρχει και οικονοµικό συµφέρον. 

Στο άρθρο 10, το οποίο αναφέρεται στην επαγγελµατική κα-
τάρτιση και τη µη τυπική εκπαίδευση, το Κοµµουνιστικό Κόµµα
είναι κάθετα αντίθετο σ’ αυτού του είδους την κατάρτιση και την
υποτιθέµενη εκπαίδευση. Ως κόµµα είχαµε καταψηφίσει και το
σχετικό νοµοσχέδιο. Ουσιαστικά µέσα απ’ αυτό το άρθρο προ-
σφέρεται πελατεία στα µαγαζάκια που ήδη έχουν στηθεί για τα
καλά στην περιοχή, στη χώρα µας, θα στηθούν και στο εξωτερικό
και που παρέχουν µία πληροφόρηση, ηµιµάθεια και βέβαια χαρ-
τιά που κοστίζουν ακριβά στη λαϊκή οικογένεια και οδηγούν στην
ανεργία και στη διά βίου εκµετάλλευση. 

Όσον αφορά στο άρθρο 12 για τους συντονιστές, κάτι αντί-
στοιχο, τονίζουµε ξανά, έχει ψηφιστεί και στο πρόσφατο νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, που αφορά στην ανώτατη
εκπαίδευση. Δηλαδή ξεκινάµε από τη συµβουλευτική υποστηρι-
κτική επιτροπή, από αυτήν επιλέγονται οι συντονιστές και από
εκεί και πέρα ακολουθούν οι διευθυντές σχολείων. 

Υπάρχει δηλαδή µία αλυσίδα στην εξαρτηµένη διαδοχή που
αποτελεί µία προσωπική επιλογή του εκάστοτε Υπουργού. Γιατί
αυτό; Γιατί θέλετε να ελέγχετε τα πάντα µέσω των ηµετέρων, τι
θα διδάσκετε και πώς θα παρεµβαίνετε στο περιεχόµενο της δι-
δασκαλίας. 

Αντίστοιχη είναι και η κριτική µας στο άρθρο 14 που αφορά
στις επιλογές και στις τοποθετήσεις. 

Επίσης στο ίδιο άρθρο, στην παράγραφο 16 αναφέρεται ότι
µε προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση του Υπουργού
Παιδείας, µπορεί να προσδιορίζονται και να αναπροσδιορίζονται
τα προσόντα και τα κριτήρια επιλογής συντονιστών εκπαίδευσης.
Δηλαδή, κατά καιρούς ο εκάστοτε Υπουργός θα µπορεί φωτο-
γραφικά να επιλέγει, αφαιρώντας ή προσθέτοντας προσόντα.
Έχοντας κατά νου πού θέλετε να καταλήξετε, νοµοθετείτε προ-
φανώς εκ των προτέρων. 

Έρχοµαι στο άρθρο 18 για την απόσπαση των εκπαιδευτικών
µε αποδοχές στην Ελλάδα. Στην παράγραφο 3α αναφέρεται «η
απόσπαση των δηµοσίων εκπαιδευτικών µε αποδοχές και επιµί-
σθιο ή µόνο µε αποδοχές ή χωρίς αποδοχές και επιµίσθιο». Γιατί
αυτό το διαζευκτικό, ποιος το καθορίζει και γιατί; Δεν υπάρχει
διαφορά του κόστους ζωής µεταξύ των χωρών; Δεν πρέπει να
υπάρξουν κίνητρα; Το επιµίσθιο, η γνώµη µας και η θέση µας
είναι ότι πρέπει να το λαµβάνουν για όλο το διάστηµα της εργα-
σίας. Όχι για τρία χρόνια, αλλά και για την παραπέρα παράταση.
Όµως, σ’ αυτό δεν υπήρξε απάντηση, κύριε Υπουργέ. 

Επίσης, στο ίδιο άρθρο στην παράγραφο 4 αναφέρεται ότι οι
διοριζόµενοι εφόσον αποχωρήσουν για οποιοδήποτε λόγο πριν
τη συµπλήρωση τριετούς υπηρεσίας σε εκπαιδευτικές µονάδες
του εξωτερικού, θεωρούνται ότι έχουν παραιτηθεί αυτοδικαίως.
Επαναλαµβάνουµε ότι αυτό είναι ιδιαίτερα αυστηρό έως άδικο.
Διότι για προσωπικούς λόγους, για οικογενειακούς λόγους ή αν
κάποιος θέλει να γίνει ή γίνεται δεκτός στην ηµεδαπή, στην πα-
τρίδα, ώστε να κάνει µεταπτυχιακό ή διδακτορικό και χρειάζεται
ένα, δύο ή τρία χρόνια, γιατί να του κόβεται αυτή η δυνατότητα;
Αναφερόµαστε βέβαια στις συγκεκριµένες αυτές περιπτώσεις. 

Στην παράγραφο 7 του ίδιου άρθρου αναφέρεται ότι µε από-
φαση Υπουργού Παιδείας ρυθµίζονται παρεκκλίσεις. Μέχρι πού
θα φτάσουν αυτές οι παρεκκλίσεις; Είµαστε υποχρεωµένοι να εί-
µαστε καχύποπτοι. Βιώνουµε το τι γίνεται µε την εφαρµογή του
νόµου-πλαισίου στα ΑΕΙ και ΤΕΙ. Η κυρία Υπουργός κόβει και
ράβει κατά το δοκούν. 

Στο ίδιο άρθρο, στην παράγραφο 13 β’ αναφέρεται ότι οι απο-
σπασµένοι εκπαιδευτικοί της παραπάνω περίπτωσης δεν λαµβά-
νουν επιµίσθιο. Για ποιο λόγο γίνεται αυτό, αφού προσφέρουν

το ίδιο έργο και κάτω από τις ίδιες συνθήκες; Και αναφερόµαστε
στους συνυπηρετούντες συζύγους. Αφού, λοιπόν, παρέχουν το
ίδιο έργο, γιατί δεν πρέπει να παίρνουν και αυτοί το επιµίσθιο; 

Τέλος, στην παράγραφο 15 του ίδιου άρθρου, η οποία αναφέ-
ρεται στους εκπαιδευτικούς που αποσπώνται στο εξωτερικό και
αναφέρονται οι περιπτώσεις διακοπής ή αποσπάσεων, ορίζεται
ότι η κρίση γίνεται από ένα πρόσωπο. 

Κυρία Υπουργέ, επειδή υπηρετούµε την εκπαίδευση πολλά
χρόνια, έχουµε εµπειρία ότι όταν την αρχή την ασκεί ένας άν-
θρωπος, ένα πρόσωπο, υπεισέρχεται πολύς υποκειµενισµός και
πολλές αυθαιρεσίες. Εµείς, βέβαια, βάζουµε πάντα το ιδεολο-
γικό, το πολιτικό και το επιστηµονικό στίγµα και έχοντας υπ’ όψιν
ότι σε πολλές από τις πολιτείες των Ηνωµένων Πολιτειών έχει
απαγορευθεί η διδασκαλία της εξελικτικής θεωρίας του Δαρβί-
νου –εκεί έχουµε καταντήσει- και δεν ξέρουµε πού θα φτάσει και
στην Ευρωπαϊκή Ένωση όλη αυτή η διαστρέβλωση και η δια-
στροφή της ιστορίας µε το αντικοµµουνιστικό περιεχόµενο, αλλά
ακόµα και των φυσικών επιστηµών µε την προβολή της µεταφυ-
σικής, καταλαβαίνουµε ότι αυτό θα λειτουργήσει ως απειλή, ως
εκβιασµός, ως δαµόκλειος σπάθη για το ποιος θα διδάσκει και
το τι θα διδάσκει, αφού αυτό θα κρίνεται µόνο από ένα πρόσωπο,
από µια µονοπρόσωπη αρχή, πιστή στην υλοποίηση των κατευ-
θύνσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Όσον αφορά στο άρθρο 19 παράγραφος 3 που αναφέρεται
στο προσωπικό, τονίζουµε ότι για το διδακτικό και εκπαιδευτικό
προσωπικό αναφέρεται σε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου και ορι-
σµένου χρόνου. Εδώ επαναλαµβάνουµε την πάγια θέση που έχει
το κόµµα µας για µόνιµη και σταθερή εργασία µε αξιοπρεπείς
αποδοχές. 

Στο άρθρο 21 και συγκεκριµένα στην παράγραφο 3 α’ αναφέ-
ρεται ότι ο εκπαιδευτικός αξιολογείται και ως προς το διοικητικό
και ως προς το επιστηµονικό παιδαγωγικό έργο του από το διευ-
θυντή της σχολικής µονάδας. Είναι αυτά τα οποία αναφέραµε
και προηγουµένως σχετικά µε την αξιολόγηση από ένα και µόνο
πρόσωπο, δηλαδή από το συντονιστή. Είµαστε κατά της αξιολό-
γησης, όπως έχουµε τεκµηριώσει σε προηγούµενο σχέδιο νόµου
σχετικό µε την αξιολόγηση. 

Στο άρθρο 22 επαναλαµβάνεται για πολλοστή φορά -για λό-
γους που έχουµε αναπτύξει κατά τη συζήτηση προηγούµενων
νοµοσχεδίων και αποτελεί αφετηρία να τονίσουµε- ότι όλα γίνον-
ται µε απόφαση του/της Υπουργού, όλα εξαρτώνται από αυτόν/
αυτήν.

Στην επόµενη παράγραφο του ιδίου άρθρου αναφέρεται ότι
έργο του σχολικού συµβουλίου είναι η κατά τον προσφορότερο
τρόπο στήριξη της λειτουργίας της εκπαιδευτικής µονάδας και
η επικοινωνία του µε την τοπική κοινωνία.

Η επόµενη παράγραφος 4 του ιδίου άρθρου που αναφέρεται
στη φροντίδα για την εξεύρεση πρόσθετων πόρων αποτελεί έναν
ευγενικό, διακριτικό τρόπο για το τι ουσιαστικά εννοεί προσπα-
θώντας να καλύψει την ταξικότητα των µέτρων. Δηλαδή, τα
έξοδα της λειτουργίας να µεταφερθούν στις πλάτες των γονέων
που θα πληρώνουν για πολλοστή φορά και όποιος αντέξει. Εδώ
η χώρα µας κατάντησε παράδειγµα προς αποφυγή. 

Όσον αφορά στο άρθρο 33 που αφορά τις συµβάσεις εκπαι-
δευτικών, είµαστε υπέρ της µονιµοποίησης όλων χωρίς όρους
και προϋποθέσεις. Όχι µόνο δεν συναινέσαµε στο θεσµό, αλλά
τον καταγγείλαµε και τον αντιπαλεύουµε από την πρώτη στιγµή.
Στηρίζουµε τα αιτήµατα του Συλλόγου Συµβασιούχων Εκπαιδευ-
τικών Γερµανίας. 

Κυρία Πρόεδρε, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας καταψη-
φίζουµε όλα τα άρθρα του σχεδίου νόµου, αφού το αντιδραστικό
του περιεχόµενο τσακίζει τα µορφωτικά δικαιώµατα των παιδιών
της εργατικής λαϊκής οικογένειας των µεταναστών. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες, κυρία Πρόεδρε, ως κόµµα εί-
µαστε υπέρ της τροπολογίας που αναφέρεται στους µονίµους
διοικητικούς υπαλλήλους εκπαιδευτικών ιδρυµάτων ΑΕΙ, ΤΕΙ, οι
οποίοι εδώ και είκοσι χρόνια υποτίθεται ότι βρίσκονται στην πα-
ρανοµία, ενώ παραµένουν στην υπηρεσία τους. Είµαστε υπέρ
αυτής της τροπολογίας, ούτως ώστε να τελειώνει αυτή η εκκρε-
µότητα και η απειλή.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε τον ει-
δικό αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Γεωργιάδης. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε. 

Κύριε Ζιώγα, δεν ήξερα ότι ο Δαρβίνος ήταν κοµµουνιστής και
ότι η απαγόρευση της διδασκαλίας του Δαρβίνου στις Ηνωµένες
Πολιτείες της Αµερικής υπάρχει λόγω του αντικοµµουνιστικού
µένους το οποίο υφίσταται η υφήλιος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Άλλο το ένα, άλλο το άλλο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αναφέροµαι στο σχόλιο

που κάνατε. Πού θα φτάσει ο αντικοµµουνισµός; Μέχρι και ο
Δαρβίνος απαγορεύεται να διδάσκεται στην Αµερική. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Μην τα µπερδεύετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Χαίροµαι που ξεκαθαρί-

ζουµε την ιδεολογική καταγωγή του Δαρβίνου ο οποίος ήταν
µέλος της βρετανικής αριστοκρατίας. 

Έρχοµαι στο προκείµενο της σηµερινής συνεδρίασης.
Όπως πάντα προσπαθούµε να κάνουµε, η κριτική µας θα είναι

συγκεκριµένη και επί της ουσίας. 
Το άρθρο 1 το ψηφίζουµε. Δεν το συζητάµε.
Το άρθρο 2 θα το ψηφίσουµε. Θέλω να κάνω ιδιαίτερη ανα-

φορά όχι στη θεσµοθέτηση, αλλά στην αναγνώριση και την κα-
τεύθυνση της ελληνόγλωσσης εκπαιδεύσεως στο εξωτερικό, στα
charter schools. Θεωρούµε ότι αυτό είναι πάρα πολύ σωστό
βήµα. Γι’ αυτό το υποστηρίζουµε. Έχει αποδειχθεί ιδιαίτερα στις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής ότι όπου φτιάχτηκαν τέτοιου
είδους σχολεία είχαν πάρα  πολύ µεγάλη επιτυχία. Φαντάζοµαι
ότι θα µπορούσε να αποτελεί αυτό το είδος της εκπαίδευσης, το
µοντέλο εκπαίδευσης, ίσως το βέλτιστο τρόπο διαδόσεως των
ελληνικών γραµµάτων στον 21ο αιώνα στις µεγάλες χώρες του
εξωτερικού. Ίσως να είναι το µέλλον. 

Θέλω να πω για τους συναδέλφους ότι υπάρχουν σχετικά σχο-
λεία στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής. Έχω επισκεφθεί ένα
στη Φλόριντα –αν θυµάµαι καλά λέγεται Αρχιµήδειο- το οποίο
είναι ένα εξαιρετικό σχολείο. Έχει λίστα εγγραφής –αµερικανών,
όχι ελληνοπαίδων- οι οποίοι θέλουν  να πάνε σ’ αυτό το σχολείο,
επειδή είναι ένα εξαιρετικά καλό σχολείο. Και έτσι µέσα από ένα
εξαιρετικά καλό σχολείο περνάµε και την ελληνική παιδεία και
στα δικά µας τα παιδιά και στους  υπολοίπους. 

Ίσως να είναι δε και ο τρόπος να αναδείξουµε έτι περαιτέρω
την ελληνική γλώσσα στον 21ο αιώνα θυµίζοντας ότι πάντα η ελ-
ληνική γλώσσα υπήρχε ως προνόµιο των πολύ µορφωµένων αν-
θρώπων σε όλες τις εποχές τις ανθρωπότητας. Είναι άλλη  µια
ευκαιρία να το ξανακάνουµε και να φύγουµε απ’ αυτή την καµ-
πύλη της παρακµής η οποία οδήγησε την ελληνοµάθεια σε πολύ
χαµηλά επίπεδα σήµερα. 

Πάµε στο άρθρο 3. Αναφέροµαι στα «Κέντρα- Λόγος». Είµαστε
πάρα πολύ υπέρ. Θέλω όµως να επισηµάνω την εξής ένσταση, η
οποία δε θέλω να εκληφθεί ως προσωπική αιχµή προς εσάς ή
την κ. Διαµαντοπούλου ή προς τον επόµενο ή προηγούµενο
Υπουργό.

Γενικά, θεσµοθετείτε, αγαπητέ Γιάννη, δίνοντας σχεδόν σε
κάθε νοµοθέτηµα που έρχεται από το Υπουργείο Παιδείας πολύ
µεγάλες αρµοδιότητες στον εκάστοτε Υπουργό Παιδείας, ο
οποίος µπορεί µε τη δική του απόφαση να αλλάζει κριτήρια,  να
εντάσσει να µην εντάσσει κάποιους σε µια κατηγορία, παραδείγ-
µατος χάριν τώρα στα «Κέντρα-Λόγος». Θα πει κάποιος «δεν
µπορεί ο Υπουργός Παιδείας να έχει εξουσιοδότηση; Αν δεν την
έχει αυτός ποιος θα την έχει;». 

Από την άλλη όµως αντιλαµβάνεστε πρώτον ότι για ένα κόµµα
της αντιπολιτεύσεως να δίνει την πολιτική εξουσιοδότηση σε
έναν Υπουργό είναι ένα ρίσκο. Γιατί να το κάνουµε; Αλλά ακόµα
και έτι περαιτέρω µε το δεδοµένο ότι ουκ αεί άρχει, οποιοσδή-
ποτε άφρων, ποιος µπορεί να µας πει αν αύριο ο επόµενος
Υπουργός θα έχει τα ίδια κριτήρια ή την ίδια ευαισθησία µε την
παρούσα Υπουργό. Για να µη φανεί ότι το λέω επί προσωπικού. 

Νοµίζω ότι σε τόσο σηµαντικά πράγµατα στα οποία επιδιώ-
κουµε τη συναίνεση, τη διαφάνεια, το κύρος και την αξιοπιστία
θα έπρεπε µε κάθε τρόπο να εµπλέκουµε ρητώς στο νόµο του-

λάχιστον την Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής. Να
εισηγείται, παραδείγµατος χάριν, ο Υπουργός στη Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων και µετά να προχωράει στην αλλαγή
των σχετικών πρωτοβουλιών που παίρνει, ώστε να φαίνεται ότι η
διάθεση του εκάστοτε Υπουργού δεν είναι τα προσωπικά του
κριτήρια όπως θα µπορούσε κάποιος να υποθέσει διαβάζοντας
το παρόν άρθρο, αλλά είναι πράγµατι η θεσµοθέτηση µιας υψη-
λότερης µορφής εκπαιδεύσεως. 

Νοµίζω ότι αν το κάνουµε αυτό θα κερδίζαµε και σε συναίνεση
και σε αξιοπιστία και σε διαφάνεια και σε αποτέλεσµα. Εν πάση
περιπτώσει θα ψηφίσουµε και το άρθρο 3 παρ’ όλο που βάζω την
ένσταση.

Το άρθρο 4 θα το ψηφίσουµε.
Το άρθρο 5 θα το καταψηφίσουµε. Είχα πει στην οµιλία µου

χθες, το είχα πει και στην επιτροπή, το επαναλαµβάνω και τώρα
ότι το άρθρο 5, κυρία Υπουργέ, είναι ο πυρήνας αυτού του νο-
µοσχεδίου και ο λόγος για τον οποίον υπάρχουν αυτές οι αντι-
δράσεις που υπάρχουν, κυρίως στη Γερµανία. Αν δεν υπήρχε το
άρθρο 5 µπορώ να σας πω µετά απόλυτης βεβαιότητας ότι το
νοµοσχέδιο αυτό θα ψηφιζόταν τουλάχιστον από εµάς και από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

Το άρθρο 5, όµως, παρά την αλλαγή που έχετε κάνει, δεν µας
ικανοποιεί. Θέλω να το εξηγήσω για άλλη µια φορά, µήπως έστω
και στη λήξη µπορούµε να διορθώσουµε κάτι παραπάνω, αγα-
πητέ κύριε Βούρο, εισηγητά του ΠΑΣΟΚ.

Ποια ήταν η ένσταση από την πρώτη µέρα που κάναµε αυτήν
την κουβέντα; Ότι αυτή η µεταβατική περίοδος, κυρία Υπουργέ,
είναι πάρα πολύ µικρή. Πράγµατι φέρατε αυτό το νοµοσχέδιο µε
µια στην ουσία ανύπαρκτη µεταβατική περίοδο, αφού απ’ αυτή
την εκπαιδευτική χρονιά θα σταµατούσαν οι εγγραφές για νέα
παιδιά που θα ήθελαν να συνεχίσουν την πορεία τους στο λύκειο. 

Πρέπει να σας πω δε –και θα ήθελα την προσοχή σας πάνω σ’
αυτό, κυρία Υπουργέ- ότι µας έκανε πολύ κακή εντύπωση και σί-
γουρα επιβάρυνε το πολιτικό κλίµα, το γεγονός ότι ενώ ακόµα
δεν είχε έρθει το σχετικό νοµοσχέδιο προς ψήφιση στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής –δηλαδή στο µεσοδιάστηµα από την επιτροπή
στην Ολοµέλεια- είχε κυκλοφορήσει σχετική εγκύκλιος στα σχο-
λεία της Γερµανίας εις εφαρµογήν του νόµου, µάλιστα όπως
ήταν γραµµένο πριν. Αν δεν είναι έτσι, να µας απαντήσετε. Μου
την έστειλαν, την πήρα στα χέρια µου. Αν θέλετε µπορώ να σας
την καταθέσω κιόλας. 

Εν πάση περιπτώσει, αυτό δηµιούργησε ένα επιπλέον επιβα-
ρυντικό κλίµα σ’ αυτά τα σχολεία. Καλό είναι να µην προκατα-
λαµβάνουµε τις αποφάσεις του Σώµατος, παρ’ όλο που όλοι
καταλαβαίνουµε πώς λειτουργεί περίπου το σύστηµα. 

Κάνατε ένα βήµα δίνοντας έναν επιπλέον χρόνο, όπως είπατε
χθες. Άκουσα µε µεγάλη προσοχή τη χθεσινή σας οµιλία. Σέβο-
µαι το πάθος που βγάζετε, αντιλαµβάνοµαι τα επιχειρήµατά σας
µε βάση τα ταξίδια που κάνατε και τη διάθεση να φτιάξετε καλύ-
τερη παιδεία.

Εγώ οµολογώ ότι ακόµα δεν έχω συνδέσει στο µυαλό µου το
άλµα µεταξύ του κλεισίµατος των λυκείων και της καλύτερης πα-
ρεχοµένης παιδείας, γιατί προσωπικά είµαι απολύτως βέβαιος –
το υπογράφω και εδώ είµαστε, και εσείς και εµείς για να δούµε
ποιος έχει δίκιο ή άδικο- ότι θα υπάρξει µεσοδιάστηµα που δεν
θα έχουν υλοποιηθεί οι σχετικές συµφωνίες. 

Τότε θα έχουµε δύο ενδεχόµενα. Το ένα ενδεχόµενο –κατά τη
γνώµη µου και το πιθανότερο- είναι ότι θα έρθει µια επόµενη κυ-
βέρνηση –γιατί δεν χρειάζεται να είναι κανείς δεινός στις πολιτι-
κές προβλέψεις για να πει ότι σ’ αυτά τα δύο χρόνια θα υπάρξει
πολιτική µεταβολή στη χώρα, αυτό νοµίζω είναι προφανές- όποια
και αν είναι αυτή και µε νέο νοµοθέτηµα, µε µια τροπολογία σ’
ένα επόµενο νοµοσχέδιο θα παρατείνει αυτή την εφαρµογή.
Αυτό θα γίνει, σε ποσοστό 99%. Αυτό, όµως, τι θα λέει για το
παρόν; Ότι δεν είχε προβλέψει επαρκώς την εξέλιξη των πραγ-
µάτων και άρα εκεί θα έχετε αποτύχει. 

Το δεύτερο ενδεχόµενο –το πολύ µικρότερο- θα ήταν να κλεί-
σουν τελικά τα σχολεία. Εγώ πιστεύω ότι δεν θα κλείσει κανένα,
όχι γιατί θα προλάβετε να κάνετε τις συµφωνίες που λέτε. Τις
συµφωνίες αυτές δεν θα προλάβετε να τις κάνετε όχι γιατί θα
φταίτε εσείς, αλλά γιατί πρώτον η ελληνική γραφειοκρατία είναι
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εξαιρετικά αργή. Δεύτερον, γιατί και η γερµανική γραφειοκρατία
είναι εξαιρετικά αργή. Τώρα που ασχολήθηκα, θα έλεγα ότι µπο-
ρεί να είναι και πιο αργή από εµάς στα συγκεκριµένα πεδία. Και
τρίτον, γιατί το διάστηµα που µπορεί κάποιος να στοιχηµατίζει
για την παραµονή της Κυβερνήσεως στην εξουσία είναι εξαιρε-
τικά βραχύ, χωρίς να θέλω καθόλου να γίνω κακός.

Άρα, δεν θα προλάβετε. Άρα, δύο µέρες τσακωνόµαστε, ξέ-
ρετε για ποιο λόγο; Για κάτι που ξέρουµε όλοι στην πραγµατικό-
τητα ότι η επόµενη κυβέρνηση θα κάνει τα δύο χρόνια τέσσερα
πέντε ή εφτά χρόνια. Εµείς σας το είπαµε από την πρώτη µέρα.
Αν έχετε δίκιο σ’ αυτό που λέτε, δεν έχετε κανένα πρόβληµα να
το γράψετε, γιατί δεν ρισκάρετε τίποτα. Αν, όµως, δεν το γρά-
ψετε, µας αναγκάζετε να καταψηφίσουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τι σας είπαµε εµείς; Να πείτε ότι όπου γίνεται η συµφωνία µε
το εκάστοτε γερµανικό κρατίδιο και εις εφαρµογή της συµφω-
νίας αυτής θα περνάει το ελληνόγλωσσο, το ελληνικό λύκειο αυ-
τοµάτως από το ένα σύστηµα στο άλλο. 

Αυτό δείχνει καθαρά τα πράγµατα, ότι η διάθεσή σας είναι να
σπεύσετε να κάνετε όσο γίνετε γρηγορότερα τις συµφωνίες και
οι γονείς να ξέρουν ότι είναι απόλυτα εξασφαλισµένοι. Επανα-
λαµβάνω ότι δεν υπάρχει ούτε ένας που να µην θέλει τη συµφω-
νία. Εγώ δεν έχω βρει ούτε έναν φορέα που να µου έχει πει «όχι
κύριε Βουλευτά, δεν θέλω να γίνει». Όλοι το θέλουν. Αυτό που
πάµε να πολεµήσουµε είναι η κρίση εµπιστοσύνης. 

Εγώ, λοιπόν, εάν ήµουν στη θέση σας θα έκανα αυτήν τη δια-
τύπωση. Με αυτή τη διατύπωση θα είχαµε την ευκαιρία για
πλήρη συναίνεση στο Σώµα. Τα πράγµατα θα ήταν τελείως κα-
θαρά µεταξύ µας, θα λέγαµε όλοι ότι συµφωνούµε στην υποστή-
ριξη της αναβάθµισης αυτής της εκπαιδεύσεως. 

Εσείς θα είχατε την πολιτική εξουσιοδότηση του Σώµατος, µε
πολύ µεγάλη συναίνεση, να πάτε στη Γερµανία να κάνετε δια-
πραγµατεύσεις και να υπογράψετε γρήγορα τις συµφωνίες και
οι γονείς θα ήξεραν ότι δεν έχουν να φοβηθούν τίποτα όσον
αφορά τα παιδιά τους. Με την παρούσα διατύπωση, όµως, µας
καλείτε ως κόµµα της Αντιπολιτεύσεως να παράσχουµε σ’ εσάς
την πολιτική εξουσιοδότηση και να δείξουµε σε εσάς εµπιστο-
σύνη ότι αυτά που λέτε θα τα επιτύχετε.

Τελειώνω σ’ ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. 
Πρέπει να σας πω ότι, όπως αντιλαµβάνεστε, η Κυβέρνησή

σας έχει τροµερό έλλειµµα εµπιστοσύνης όχι µόνο εκτός της
χώρας –αυτό νοµίζω ότι το έχουµε καταλάβει όλοι τις τελευταίες
ηµέρες- αλλά και εντός της χώρας. Άρα, είναι πολύ δύσκολο να
µας ζητάτε και αδύνατο να σας δώσουµε αυτήν την πολιτική
εξουσιοδότηση και αυτήν την εµπιστοσύνη. Εποµένως, όσο µένει
έτσι το άρθρο, εµείς θα καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. 

Έρχοµαι και στην τελευταία παρατήρηση, για να κλείσω. Στο
άρθρο 31 –αναφέροµαι στις λοιπές διατάξεις όπου έχετε κάνει
τις αλλαγές για τα κολέγια- οι αλλαγές που κάνατε είναι όλες
προς τη σωστή κατεύθυνση και φυσικά θα υπερψηφίσω το
άρθρο. Εµείς θα θέλαµε στο άρθρο 8, δηλαδή στο πρώτο τµήµα
του άρθρου 31, να αυξηθεί όσο το δυνατόν η προθεσµία την
οποία βάζετε, η εικοσαήµερη προθεσµία, όπως την έχετε ορίσει. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Στο άρθρο 30 λέτε;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν έχω τώρα τις αλλα-
γές για να το δω ακριβώς.  Νοµίζω ότι είναι το άρθρο 31. Είναι
εκεί που λέει για τις είκοσι µέρες προθεσµία που έχουν για να
κάνουν τα χαρτιά για τη µεταβολή. Νοµίζω ότι αυτή η εικοσαή-
µερη προθεσµία µπορεί να αυξηθεί. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Το κάνουµε τριάντα
ηµέρες. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ –ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Χαίροµαι πάρα πολύ που
το κάνετε τριάντα. Θα το υπερψηφίσουµε λοιπόν. Είναι σωστή
και η µεταβολή να αυξηθούν οι µέρες –το έχουµε ζητήσει από
την επιτροπή- για να µην µπλέξουν οι άνθρωποι στα γρανάζια της
ελληνικής γραφειοκρατίας, που έχει ταλαιπωρήσει ουκ ολίγους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε, κύριε
Γεωργιάδη. 

Το λόγο έχει η Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων κ. Γεννηµατά για οκτώ λεπτά. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Θα είµαι αρκετά σύντοµη σήµερα. Θέλω µόνο να κάνω µία βελ-
τίωση και να ξεκαθαρίσω κάποια πράγµατα που ειπώθηκαν µέχρι
τώρα από τους εισηγητές.

Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι αποδεχόµαστε την παρα-
τήρηση στο άρθρο 31 στην παράγραφο 5. Η προθεσµία των εί-
κοσι ηµερών γίνεται τριάντα (30). 

Έρχοµαι αµέσως στα θέµατα που ακούστηκαν µέχρι τώρα. Θα
ήθελα να ξεκινήσω κατ’ αρχάς από τα «Κέντρα –Λόγος», γιατί
θεωρώ ότι είναι µία σηµαντική καινοτοµία. Νοµίζω ότι µπορεί να
δώσει µία ώθηση στην ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο εξωτε-
ρικό. 

Νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ συγκεκριµένο το σε ποιους ανα-
φερόµαστε, ποιοι µπορεί να τεθούν υπό την αιγίδα του Υπουρ-
γείου Παιδείας και να ασκήσουν όλες αυτές τις αρµοδιότητες,
τις πρωτοβουλίες και τις δράσεις. Είναι όλες οι εκπαιδευτικές
µονάδες που αναφέρονται στο άρθρο 2. Είναι λοιπόν πάρα πολύ
ξεκάθαρο. 

Επίσης, είναι ξεκάθαρο ότι ο Υπουργός προχωρά µετά από ει-
σήγηση των οικείων διπλωµατικών αρχών, ακριβώς για να µην
µπορεί να κάνει ό,τι νοµίζει µόνος του. Γιατί πρέπει να γίνεται µε
υπουργικές αποφάσεις; Σας λέω ότι κι εµάς µας προβληµάτισε
πάρα πολύ και θα θέλαµε να είναι πολύ ξεκάθαρα τα κριτήρια
και οι προϋποθέσεις. Αν, όµως, αναλογιστεί κανείς ότι µιλάµε για
εκπαιδευτικές µονάδες σε όλο τον κόσµο, µε µεγάλη διαφορετι-
κότητα, µε µεγάλη ποικιλοµορφία, µια προσπάθεια να αποτυπώ-
σουµε µε σαφήνεια στο νόµο τα κριτήρια θα µας οδηγούσε
πολλές φορές στο να αφήνουµε έξω από τη δυνατότητα υποστή-
ριξης πολλές σηµαντικές µονάδες εκπαίδευσης ανά τον κόσµο
που θα θέλαµε και θα έπρεπε να τις υποστηρίξουµε. Αυτός ο
νόµος, λοιπόν, ακριβώς επειδή στην πραγµατικότητα αναφέρεται
σε όλο τον κόσµο, χρειάζεται να έχει ευελιξία, να έχεις, δηλαδή,
τη δυνατότητα να έχεις άλλα κριτήρια για τις µονάδες που υπάρ-
χουν στην Αφρική, άλλα κριτήρια γι’ αυτές που είναι στην Αυ-
στραλία, άλλα γι’ αυτές που είναι στην Αµερική και άλλα γι’ αυτές
που είναι στην Ευρώπη. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα του υλικού. Νοµίζω ότι αναφέρθηκε
σ’ αυτό ο κ. Ταλιαδούρος. Υπάρχει υλικό για όλες τις βαθµίδες
και για όλες τις κατηγορίες. Αυτήν τη στιγµή υπάρχει σε εξέλιξη
πρόγραµµα του Πανεπιστηµίου Κρήτης που έχει στόχο να ολο-
κληρώσει όλη αυτήν την αποτύπωση και ρητά λέµε µέσα στο νο-
µοσχέδιο ότι δηµιουργείται πύλη διαπολιτισµικής εκπαίδευσης,
όπου θα αναρτηθεί όλο το υλικό που έχει παραχθεί για όλες τις
κατηγορίες, για όλες τις βαθµίδες. Η προσπάθειά µας είναι σε
πρώτο επίπεδο να είναι απλώς µία ιστοσελίδα όπου θα µπορεί
κανείς να κατεβάζει το υλικό που χρειάζεται, στη συνέχεια όµως
θα µπορεί να γίνει ένας κόµβος επικοινωνίας ανάµεσα σε σχο-
λεία, ανάµεσα σε µονάδες «Λόγος» και ανάµεσα στις έδρες και
στα προγράµµατα σπουδών της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. 

Προσπαθούµε, λοιπόν, µέσα από αυτήν την πύλη να δηµιουρ-
γήσουµε και κοινότητες µάθησης και να επικοινωνήσουν επιτέ-
λους όλες αυτές οι ελληνικές κοινότητες της διασποράς, που
γνωρίζετε όλοι σ’ αυτή την Αίθουσα πόσο δύσκολα επικοινωνούν
µεταξύ τους. 

Οµογενείς εκπαιδευτικοί. Σας είπα και στην επιτροπή ότι ήταν
βασική µας κεντρική επιλογή να αξιοποιηθούν οι οµογενείς, γιατί
πιστεύουµε ότι χρειάζεται ένα µείγµα ανάµεσα στους οµογενείς
εκπαιδευτικούς και στους αποσπασµένους. Θα ήταν καλύτερο
το αποτέλεσµα. Έχουµε, όµως, σηµαντικές νοµικές δυσκολίες.
Δεν µπορούµε να κάνουµε συµβάσεις ορισµένου χρόνου µε τους
οµογενείς. Υπάρχουν ήδη προβλήµατα. Έχουµε γνωµοδοτήσεις
για αυτό το θέµα. Σε κάθε περίπτωση, όµως, αυτό που θέλω να
πω είναι ότι η αξία της συµβολής των οµογενών εκπαιδευτικών
στην ελληνόγλωσση εκπαίδευση της διασποράς είναι τώρα πιο
σηµαντική, ίσως, από ποτέ. 
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Γιατί αυτό που πρέπει να δούµε, είναι ότι εµείς δίνουµε µεγάλη
προτεραιότητα στα προγράµµατα της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης, που εκπαιδεύουν, επιµορφώνουν, καταρτίζουν οµογενείς
εκπαιδευτικούς. Συνδέουµε έτσι την τριτοβάθµια εκπαίδευση µε
τις άλλες βαθµίδες, µε την πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια.
Επιπλέον, επειδή θα υπάρξουν σηµαντικότατες πρωτοβουλίες
των ελληνικών κοινοτήτων, της Εκκλησίας, των συλλόγων γο-
νέων, που θα χρειάζονται εκπαιδευτικούς, θα µπορέσουν να αξιο-
ποιήσουν όλο αυτό το ανθρώπινο δυναµικό, τους οµογενείς
εκπαιδευτικούς, που εµείς δίνουµε την κατεύθυνση στις έδρες
ότι πρέπει να εκπαιδεύσουν και τις στηρίζουµε γι’ αυτό, δεν τους
δίνουµε απλώς την κατεύθυνση.

Θέλω να πω ένα πολύ συγκεκριµένο παράδειγµα του πώς συν-
δέεται το «Κέντρο-Λόγος», οι έδρες της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης, οι έδρες ελληνικών σπουδών και οι οµογενείς εκπαιδευτικοί.
Υπάρχει ήδη αυτός ο συνδυασµός στο Πανεπιστήµιο Φλίντερς
της Νοτίου Αυστραλίας, στην Αδελαΐδα, όπου υπήρχε το αίτηµα
από το φιλέλληνα Πρωθυπουργό να υποστηρίξει, να χρηµατοδο-
τήσει την έδρα. Επί πολλά χρόνια δεν απαντούσε κανείς από την
ελληνική Κυβέρνηση. Ανταποκριθήκαµε, στηρίξαµε αυτή την
προσπάθεια και σήµερα υπάρχει το πρώτο «Κέντρο-Λόγος» που
εκπαιδεύει οµογενείς εκπαιδευτικούς για την Αυστραλία και χρη-
µατοδοτείται από την κυβέρνηση της Νοτίου Αυστραλίας µε
600.000 δολάρια, ακριβώς επειδή στηρίζεται αυτή η προσπάθεια
από εµάς µε αποσπασµένους εκπαιδευτικούς. Άρα, αυτό είναι το
πρότυπο για το πώς πρέπει να δουλέψουµε και να αξιοποιήσουµε
όλες µας τις δυνάµεις σ’ αυτήν την τόσο δύσκολη συγκυρία.

Το Γ2 Plus ήταν µία αρχική µας προσέγγιση. Όµως, όταν κα-
ταλάβαµε ότι δεν µπορούµε να προσλάβουµε εµείς οµογενείς
εκπαιδευτικούς, διαπιστώσαµε ότι θα είχε πολύ µικρή αξία να θε-
σµοθετηθεί το Γ2 Plus, γιατί η κατάρτιση στις διάφορες χώρες
του κόσµου έχει πολύ διαφορετικά χαρακτηριστικά. Δεν θα ανα-
γνωριζόταν, λοιπόν, το Γ2 Plus εκτός των συνόρων της Ελλάδας.
Άρα δεν είχαµε κανένα λόγο να το πράξουµε αυτό. Έχουµε αφή-
σει ελεύθερο αυτό το πεδίο. Ο οποιοσδήποτε µπορεί να εκπαι-
δευτεί εκτός της Ελλάδας και εφόσον έχει τα προσόντα να
αξιοποιηθεί. Δεν καταλαβαίνω γιατί πρέπει να δηµιουργήσουµε
οπωσδήποτε µία τέτοια διαδροµή, από τη στιγµή που δεν έχουµε
τη δυνατότητα να προσλάβουµε εµείς σήµερα οµογενείς και άρα
να πούµε είναι προϋπόθεση να έχεις αυτό το προσόν.

Για το πιστοποιητικό γλωσσοµάθειας η διάταξη είναι ακριβώς
όπως ήταν στο ν.2413, δεν αλλάζει τίποτα. Λέµε ρητά στις µετα-
βατικές ότι το προεδρικό διάταγµα εξακολουθεί και ισχύει. Δη-
λαδή δεν αφήνουµε ελεύθερο το τοπίο, όπως ειπώθηκε. Το
Κέντρο Ελληνικής Γλώσσας, όπως µέχρι σήµερα, θα συνεχίσει
να υπηρετεί αυτόν το συγκεκριµένο σκοπό.

Τέλος, όσον αφορά στην εγκύκλιο στα σχολεία και για το ότι
προσπαθήσαµε να προκαταλάβουµε την απόφαση του Κοινοβου-
λίου, δεν ήταν εγκύκλιος. Επειδή ακριβώς οι γονείς και τα παιδιά
δεν γνώριζαν ακριβώς -και η απόσταση παίζει καµµιά φορά ρόλο
σ’ αυτό- τι λέει το σχέδιο νόµου υπήρχε πανικός και πίστευαν ότι
κλείνουν τα σχολεία την επόµενη χρονιά, όλα, ζητήσαµε, λοιπόν,
από τους συντονιστές εκπαίδευσης να αναρτήσουν και να κά-
νουν γνωστό στους γονείς και στα παιδιά το τι λέει το νοµοσχέ-
διο. Το κείµενο που ανάρτησαν έλεγε ότι «..όπως το νοµοσχέδιο
ορίζει, συµβαίνουν τα παρακάτω..».

Αυτά προς το παρόν και στη συνέχεια αν χρειαστεί, θα πα-
ρέµβω.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Γεννηµατά. 

Το λόγο έχει τώρα ο Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής και ειδικός
αγορητής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Αναστάσιος Κουράκης.  

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Θα αρχίσω µε δύο τροπολογίες που καταθέτουµε. Η πρώτη
αφορά το σύλλογο των υπαλλήλων του ΟΕΕΚ. Να θυµίσουµε ότι
ο ΟΕΕΚ είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Ιδρύθηκε το
1992. Το προσωπικό του είναι ενενήντα ένα άτοµα, τα οποίο είναι
προσωρινά τοποθετηµένο στο Υπουργείο Διά Βίου Μάθησης και

Θρησκευµάτων. 
Να θυµίσω ακόµη ότι οι κενές οργανικές θέσεις του Υπουρ-

γείου αγγίζουν τις επτακόσιες από τις χίλιες ενενήντα πέντε συ-
νολικά οργανικές θέσεις του προσωπικού και ότι υπήρξαν πολλές
διαβεβαιώσεις και από την Υπουργό  κ. Διαµαντοπούλου και από
την Αναπληρωτή Υπουργό, κ. Γεννηµατά, ότι αυτό το θέµα της
οργανικής τοποθέτησης, η οποία εκκρεµεί, βάσει του ν. 3879/
2010 θα είχε ολοκληρωθεί και θα είχε µπει µία τροπολογία στο
νοµοσχέδιο για τα ΑΕΙ ή στο νοµοσχέδιο της ελληνόγλωσσης εκ-
παίδευσης που συζητούµε σήµερα. 

Αυτό δεν έχει γίνει, παρ’ ότι ξαφνικά είδαµε να συγχωνεύεται
και το νέο νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου ΕΟΠΠ, που δηµι-
ουργήθηκε µετά την κατάργηση του ΟΕΕΚ µε τον ίδιο νόµο. 

Θα θέλαµε µία τοποθέτηση για την τροπολογία την οποία κα-
ταθέτουµε, µε την οποία θεωρούµε ότι απεµπλέκεται η διαδικα-
σία της οριστικής ένταξης των υπαλλήλων και αναφέρεται στους
µόνιµους, στους δόκιµους και στους ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου, του πρώην Οργανισµού Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
και Κατάρτισης (ΟΕΕΚ) σε οργανικές θέσεις της κεντρικής υπη-
ρεσίας του Υπουργείου Παιδείας. Θα λέγαµε ότι αυτό πρέπει να
γίνει πριν από την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος µε το
οποίο θα εκδοθεί ο οργανισµός εσωτερικής υπηρεσίας, γιατί
αυτό θα καθυστερήσει πάρα πολύ. 

Επίσης, να πούµε ότι δεν υπάρχει καµµία επιβάρυνση του τα-
κτικού προϋπολογισµού, καθώς µεταφέρονται πόροι που καλύ-
πτουν τη µισθοδοσία όλων αυτών των εργαζοµένων. Γι’ αυτό
στην τροπολογία-προσθήκη στο άρθρο 33 παράγραφος 23, προ-
τείνουµε την αντικατάσταση της παραγράφου 8 του άρθρου 24
του ν. 3879/2010 ως εξής: «Οι υπάλληλοι που δεν έχουν µετακι-
νηθεί, σύµφωνα µε τις διατάξεις της προηγούµενης παραγράφου
µέχρι την έκδοση του παρόντος νόµου, µετατάσσονται στην κεν-
τρική υπηρεσία και στις λοιπές υπηρεσίες του Υπουργείου Παι-
δείας, Διά Βίου Μάθησης  και Θρησκευµάτων, καθώς και σε
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου εποπτευόµενα από αυτό.»
Επίσης, οι υπάλληλοι αυτοί, καταλαµβάνουν κενές οργανικές θέ-
σεις ή, εφόσον δεν υπάρχουν, προσωποπαγείς, που συνιστώνται
µε την απόφαση µετάταξης της αντίστοιχης υπηρεσίας. 

Νοµίζω ότι είναι µία τροπολογία που λύνει µία εκκρεµότητα,
για την οποία απ’ όσο έχω πληροφορηθεί, έχετε συναινέσει και
εσείς, κυρία Γεννηµατά, και η κ. Διαµαντοπούλου.

Η δεύτερη τροπολογία, αφορά προσθήκη στο άρθρο 33 πα-
ράγραφος 24 και λέει ότι οι δαπάνες που διενεργήθηκαν µέχρι
την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, σε εκτέλεση όρων των
επιχειρησιακών συλλογικών συµβάσεων εργασίας ή αποφάσεων
του διοικητικού συµβουλίου  της ανώνυµης εταιρείας «Οργανι-
σµός Σχολικών Κτηρίων Ανώνυµη Εταιρεία», δηλαδή «ΟΣΚ Α.Ε.»,
για πληρωµές σε πρόσωπα απασχολούµενα στην άνω ανώνυµη
εταιρεία και σε βάρος του προϋπολογισµού της και αφορούν τα-
κτικές αποδοχές και αποζηµιώσεις κάθε είδους, επιδόµατα και
εφάπαξ παροχές ένεκα συνταξιοδότησης, θεωρούνται ότι διε-
νεργήθηκαν νόµιµα. Αυτή είναι, επίσης, µία εκκρεµότητα και νο-
µίζω ότι η τροπολογία µας αποκαθιστά την τάξη. 

Σχετικά µε τα διάφορα σηµεία και τα άρθρα θέλω να πω τα
εξής: Στο άρθρο 2 και συγκεκριµένα στην παράγραφο 1β’, θετικά
αντιµετωπίζουµε τις υποπαραγράφους αα’ για τα δίγλωσσα σχο-
λεία ξένων χωρών και ββ’ για τάξεις, τµήµατα ή προγράµµατα
ελληνικής γλώσσας σε σχολεία ξένων χωρών. 

Στο άρθρο 5, κατά την αντίληψή µας, στο τέλος της παραγρά-
φου  1α’ θέλουµε να προστεθεί, αν και αναφέρθηκε πριν από λίγο
η κυρία αναπληρωτής  Υπουργός, «και στην πρόσληψη οµογενών
εκπαιδευτικών που πληρούν τις επιστηµονικές εκπαιδευτικές
προϋποθέσεις». Εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχουν δυσκολίες
αλλά νοµίζω ότι µε καλή διάθεση και επιµονή, µπορούν να ξεπε-
ραστούν. 

Στην παράγραφο 4, θεωρούµε ότι στο σηµείο α’ επιβάλλεται
να υπάρξει µία µεταβατική περίοδος. Και σε αυτήν αναφέρθηκε
η κυρία αναπληρωτής Υπουργός. Η χθεσινή παράταση έτους
που δίδεται µε την τροπολογία που κατέθεσε η κυρία Υπουργός
δεν µας καλύπτει. 

Στο τέλος της παραγράφου 6 του άρθρου 6, θεωρούµε ότι
οκτώ ώρες διδασκαλίας της ελληνικής γλώσσας σε δίγλωσσα
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σχολεία ξένων χωρών ή προγράµµατα ελληνικής γλώσσας είναι
λίγες και θα επιθυµούσαµε την αύξησή τους σε λιγότερο από δώ-
δεκα ώρες. Δεν  ξέρω ή δεν παρακολούθησα –συγχωρέστε µε-
αν υπήρξε καµµία αλλαγή στο σηµείο αυτό. 

Στο άρθρο 8, που αναφέρεται στα προγράµµατα ανταλλαγών,
θα θέλαµε µια σαφή ερµηνεία της παραγράφου 2, αφού το πε-
ριεχόµενο είναι θολό. Δηλαδή ποιοι εκπαιδευτικοί θα επισκέπτον-
ται την Ελλάδα; Έλληνες γηγενείς που απασχολούνται στο
εξωτερικό; Έλληνες οµογενείς; Ξένοι; Σε τι είδους προγράµµατα
επιµόρφωσης θα συµµετέχουν και στην κατάρτιση προγραµµά-
των ποιων σχολείων και ποιου διδακτικού υλικού; Κατά την αντί-
ληψή µας είναι γενικό και θα παρακαλούσαµε να αποσαφηνιστεί.

Στο άρθρο 9, θεωρούµε ότι το πιστοποιητικό ελληνοµάθειας,
προσπαθεί να καλύψει αδυναµίες στήριξης της ελληνικής γλώσ-
σας. Το έλλειµµα στη διδασκαλία της ελληνικής γλώσσας, πρέπει
να καλυφτεί από δίγλωσσα σχολεία µέσω των κατάλληλων δια-
κρατικών συµφωνιών, όπως έχουν αναπτύξει και άλλοι συνάδελ-
φοι.

Παράλληλα, διαφωνούµε µε τη συνολική φιλοσοφία του άρ-
θρου και στη χορήγηση του πιστοποιητικού ελληνοµάθειας, µε
προεδρικό διάταγµα µετά από πρόταση του Υπουργού Παιδείας
αλλά και το ότι η διδασκαλία πιστοποίησης και οι φορείς που θα
το κάνουν, καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας.
Θεωρούµε ότι η ύπαρξη ενός ανεξάρτητου κρατικού φορέα, που
θα χορηγεί τα πιστοποιητικά ελληνοµάθειας, βασισµένο σε ξε-
κάθαρα και αξιοκρατικά κριτήρια, είναι πλέον ενδεδειγµένη και
αδιάβλητη διαδικασία.

Στο άρθρο 12 στην παράγραφο 3, όπου και περιγράφονται οι
αρµοδιότητες των συντονιστών, διακρίνουµε, όπως είπαµε και
χθες, µια υπερσυγκέντρωση καθηκόντων και εξουσιών, κάτι που
κάνει αρκετά δύσκολη την επαρκή εκτέλεση των αυξηµένων κα-
θηκόντων τους. Παράλληλα, δεν φαίνεται να υπάρχουν τα κα-
τάλληλα κριτήρια αξιολόγησης στην επιλογή των συντονιστών.
Ενώ στην υποπερίπτωση ββ’ της παραγράφου 3 περίπτωση γ’
που µας βρίσκει σύµφωνους, η εµπλοκή του συλλόγου γονέων
στην αξιολόγηση των εκπαιδευτικών, θεωρούµε ότι η αξιολόγηση
µόνο ως διαλεκτική διαδικασία –που είναι µέρος της συνολικό-
τερης εκπαιδευτικής διαδικασίας- µπορεί να έχει ευεργετικά
αποτελέσµατα, αν δοθεί όχι ως διοικητική εκπαιδευτική διαδικα-
σία. Σε µια τέτοια σφαιρική αξιολόγηση εκτιµούµε ότι πρέπει να
αξιοποιηθεί και η άποψη των γονέων, οι οποίοι έχουν πολλά να
συνεισφέρουν.

Στο άρθρο 13 στην παράγραφο 2, στο τέλος της που αναφέ-
ρεται στο ωράριο διδασκαλίας των διευθυντών, είµαστε αντίθετοι
µε το να ορίζεται κατά περίπτωση ύστερα από απόφαση του εκά-
στοτε Υπουργού Παιδείας Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµά-
των. Θεωρούµε, όπως και µε τους καθηγητές, ότι πρέπει να
υπάρχει ένα σταθερό ωράριο για όλους τους διευθυντές, αντί-
στοιχο µε αυτών των σχολείων της ηµεδαπής ή όπου υπάρχει νο-
µικό κώλυµα, να είναι αντίστοιχο µε το ωράριο των χωρών
φιλοξενίας τους.

Στο άρθρο 14 στην παράγραφο 1, περιγράφεται η σύνθεση
του συµβουλίου επιλογής των συντονιστών, η οποία κατά την
άποψή µας είναι αρκετά µονοµερής και ευνοεί την επιλογή µε
αδιαφανή και αναξιοκρατικά κριτήρια. Ενώ στην παράγραφο 9,
θεωρούµε ότι το να περνάνε προκηρύξεις για πλήρωση θέσεων
συντονιστών εκπαίδευσης από υπουργικές αποφάσεις, δεν είναι
θετικό και θα θέλαµε κάτι πιο σαφές, µόνιµο και όχι µονοπρό-
σωπο. 

Τέλος, στην παράγραφο 16, για άλλη µια φορά δίνεται η δυ-
νατότητα στον εκάστοτε Υπουργό Παιδείας, να ορίζει κατά το
δοκούν τα προσόντα και τα κριτήρια επιλογής των συντονιστών,
αναπαράγοντας τον κοµµατισµό, τις πελατειακές σχέσεις και την
αναξιοκρατία. 

Στο άρθρο 16 στην παράγραφο 4, είµαστε σύµφωνοι µε τη δυ-
νατότητα χορήγησης στους καθηγητές ειδικής άδειας σε έκτα-
κτες περιπτώσεις µέχρι επτά µέρες, για τη µετάβασή τους στην
Ελλάδα.

Στο άρθρο 21, στην αξιολόγηση των διευθυντών, θα τονίζαµε
πως οι ετήσιες εκθέσεις  του συλλόγου γονέων, επίσης θα πρέπει
να λαµβάνονται πολύ σοβαρά υπ’ όψιν από τους συντονιστές. Σε

κάθε περίπτωση, η συνεργασία µε την κοινότητα είναι πάρα πολύ
θετική. Ακόµη, στην επιτροπή αξιολόγησης των συντονιστών θα
επιθυµούσα, όπως αντίστοιχα και στο συµβούλιο επιλογής τους,
την εκπροσώπηση κάποιου αιρετού όπως και εκπροσώπου οµο-
γενειακών ενώσεων όπως το ΣΕΑ.

Εν κατακλείδι, θεωρούµε ότι σε πολλά άρθρα διαφαίνεται -
όπως στα άρθρα 13, 14, 24 και άλλα- η υπερσυγκέντρωση εξου-
σιών και αποφάσεων στον εκάστοτε Υπουργό Παιδείας. Αυτό
θεωρούµε ότι έχει αρνητικές συνέπειες. Το ανέφεραν και άλλοι
εισηγητές. Ο κ. Δένδιας αναφέρθηκε εκτενώς, στο πόσες φορές
παρεµβαίνει ο Υπουργός για να λυθούν ζητήµατα, τα οποία θα
έπρεπε να περιοριστούν στο ελάχιστο δυνατό, έτσι ώστε η
Εθνική Αντιπροσωπεία να έχει άποψη και να συµβάλλει µε την
τοποθέτησή της και τις διορθώσεις της, στο καλύτερο δυνατό
αποτέλεσµα, µε διαφανείς και ξεκαθαρισµένους όρους όσον
αφορά το σηµείο αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κουράκη.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΛΑΟΣ, κ. Κωνσταντίνος Αϊβα-

λιώτης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Το χρονικό σηµείο στο οποίο έρχεται το νοµοσχέδιο, αλλά και

το περιεχόµενό του, δύσκολα µπορούν να πείσουν ότι τα κίνητρά
του δεν σχετίζονται µε τις περικοπές, µε τα γνωστά ζοριλίκια της
τρόικας και µ’ όλα τα δυσάρεστα που ζούµε αυτά τα χρόνια. Σ’
όλα αυτά, προστίθενται και οι διαµαρτυρίες των γονέων των παι-
διών που ζουν στη Γερµανία, οι οποίοι θέτουν ζητήµατα όπως
είναι η αναστολή εγγραφών στα ελληνικά λύκεια του εξωτερικού
αλλά και τη γενικότερη υπονόµευση της ελληνόγλωσσης εκπαί-
δευσης στο εξωτερικό, την οποία όσοι ζούσαµε στο εξωτερικό,
τη βλέπαµε να προχωρά δυστυχώς ακάθεκτη. 

Πραγµατικά, έχει λογική αυτό που αναφέρει στην επιστολή του
προς την κ. Διαµαντοπούλου ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων
του Δηµοτικού Σχολείου του Βούπερταλ, στην οποία διερωτών-
ται, ποιος γονέας θα εγγράφει τα παιδιά του στα ελληνικά σχο-
λεία, όταν θα γνωρίζει ότι αυτό έχει ηµεροµηνία λήξεως και ότι
στην πρώτη λυκείου, θα πρέπει να µεταπηδήσουν στα ελληνικά
σχολεία. 

Επί τη ευκαιρία, πρέπει να επαινέσω τη συνάδελφο κ. Κυρια-
κοπούλου, τη Βουλευτή Αχαΐας, για τη σηµαντική τροπολογία την
οποία πήρε την πρωτοβουλία να κυκλοφορήσει. Είδα ότι πολλοί
συνάδελφοι τη συνυπέγραψαν. Συµφωνώ κι εγώ απόλυτα µαζί
της. Επίσης ο κ. Χρυσανθακόπουλος, ο Βουλευτής του ΛΑΟΣ
από την Αχαΐα, τη συνυπέγραψε. Είναι µία πολύ λογική τροπολο-
γία και, πραγµατικά, υπάρχουν γενικότερα λογικά ερωτηµατικά,
όπως υπάρχει λογική και στην επιστολή που λάβαµε όλοι στο e-
mail µας, από ένα άλλο σχολείο της περιοχής της Στουτγάρδης
το οποίο είναι δίγλωσσο και λέγεται Heusteigschule, το οποίο λει-
τουργεί µε Γερµανούς διευθυντές, αλλά µε Γερµανούς και Έλ-
ληνες εκπαιδευτικούς. Αυτά τα παιδιά που πάνε σ’ αυτό το
δίγλωσσο σχολείο, έχουν επιλέξει την ελληνόγλωσση εκπαί-
δευση. Γιατί; Για να προετοιµαστούν να έλθουν πίσω στην πα-
τρίδα, στη δευτεροβάθµια και τριτοβάθµια ελληνική εκπαίδευση,
δηλαδή θέλουν να γυρίσουν στην Ελλάδα, σε µια εποχή που κά-
ποιοι φεύγουν. Αυτά τα παιδιά από τη Γερµανία, θέλουν να γυρί-
σουν πίσω στην πατρίδα τους. Με όλες αυτές τις αλλαγές που
γίνονται όµως βρίσκονται σε αδιέξοδο, αφού ούτε στην ελληνική
τριτοβάθµια εκπαίδευση θα µπορέσουν να κατευθυνθούν τελικά
ούτε κατάλληλα προετοιµασµένα θα είναι, για να ενσωµατωθούν
στη γερµανική ανώτερη και ανώτατη εκπαίδευση, δηλαδή στο
γερµανικό σύστηµα.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά, την επιστολή που έστειλαν οι γο-
νείς των γυµνασιακών τάξεων του Heusteigschule της Στουτγάρ-
δης και θα παρακαλούσα να έχω µία απάντηση. 

Όλοι όσοι έχουµε ζήσει στο εξωτερικό –εγώ ήµουν για δεκα-
τέσσερα χρόνια στο Βέλγιο- ξέρουµε τα προβλήµατα που έχουν
οι Ελληνόπαιδες του εξωτερικού, τα Ελληνόπουλα του εξωτερι-
κού που ζουν εκεί και οι γονείς έχουν αναγκαστεί να µεταναστεύ-
σουν για οικονοµικούς λόγους, όπως ξέρουµε. Πήγαν εκεί –ας
το σηµειώσουµε αυτό- σεβόµενοι τους νόµους του κράτους στο
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οποίο βρέθηκαν. Δεν µπούκαραν µε το έτσι θέλω, όπως έκαναν
κάποιοι άλλοι στη δική µας πατρίδα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Είναι, λοιπόν, θέµα επιλογής στόχων. Θέλουµε εξοικονόµηση;
Μπορούµε κάλλιστα να την έχουµε, χωρίς τη διάλυση της ελλη-
νόγλωσσης εκπαίδευσης. Το ζητούµενο είναι αν, πραγµατικά, θέ-
λουµε τέτοια εκπαίδευση για τα Ελληνόπουλα της Διασποράς,
γιατί δεν ξέρω αν ισχύει το «λεφτά υπάρχουν», πάντως σπατάλες
υπάρχουν. Το «λεφτά υπάρχουν» σας συνοδεύει, σας κυνηγάει.
Δεν ξέρω αν ισχύει, όµως ξέρω ότι σπατάλες υπάρχουν και είναι
γνωστές και το ελληνικό κράτος είναι «πρωταθλητής» σ’ αυτές
τις σπατάλες διαχρονικά. 

Αν είχατε καταργήσει τις απίστευτες λεγόµενες «ανεξάρτητες
αρχές», θα είχαµε εξοικονοµήσει έξι εκατοµµύρια το χρόνο. Έχω
καταθέσει στα Πρακτικά ήδη πέντε φορές τα οικονοµικά στοι-
χεία, για τη διαβόητη Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµέ-
νων. Πρόκειται περί διαβόητης δήθεν ανεξάρτητης αρχής. Μας
κόστισε ως τώρα 27,5 εκατοµµύρια. Ο πρόεδρός της έπαιρνε
90.313 ευρώ. Ρωτάω για τρίτη φορά από το Βήµα της Βουλής:
Υπάρχει Βουλευτής που να παίρνει 90.313; Ρωτάω: Υπάρχει ένας
Βουλευτής που να παίρνει αυτά τα λεφτά; Το λέω για να το ακού-
σουν και κάποια µέσα ενηµέρωσης. Ο Πρόεδρος της Ανεξάρτη-
της Αρχής Προσωπικών Δεδοµένων έπαιρνε αυτά τα λεφτά.
Υπάρχει Βουλευτής που να παίρνει 90.313; Περιµένω, λοιπόν να
δούµε πότε θα απαλλαγούµε απ’ όλα αυτά τα παράξενα µορφώ-
µατα των ανεξάρτητων αρχών και να περισσέψουν λεφτά, για την
ελληνόγλωσση εκπαίδευση των Ελληνόπουλων του εξωτερικού.

Ακούµε εδώ και χρόνια, για την ανάγκη αύξησης των δαπανών
για την παιδεία. Να πούµε την αλήθεια. Έχουν αυξηθεί οι δαπά-
νες για την παιδεία. Εγώ έχω τελειώσει δηµόσια σχολεία. Το ’86
που τελείωσα το λύκειο στην περιοχή των Ελληνορώσων, πηγαί-
ναµε σχολείο πρωί-απόγευµα. Αυτή είναι η αλήθεια. Γιατί; Διότι
δεν έφταναν τα κτήρια. Σχολούσαµε εφτά η ώρα το βράδυ και
ήταν νύχτα το χειµώνα. Γιατί; Διότι δεν υπήρχαν κτηριακές υπο-
δοµές. Φτιάχτηκαν νέα πανάκριβα κτήρια, έγιναν απαλλοτριώ-
σεις, έπεσε η χρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση και
σταµάτησε το κουραστικό σύστηµα πρωί-απόγευµα σε πολύ µε-
γάλο βαθµό. Η αλήθεια είναι ότι έγιναν πιο ανθρώπινες οι συν-
θήκες στέγασης και αναβαθµίστηκαν οι κτηριακές υποδοµές. Το
αν γίνονται σεβαστές από κάποιους είναι άλλη ιστορία. Υπάρ-
χουν όµως κτηριακές υποδοµές και µόλις το πετύχαµε αυτό,
αποκτήσαµε κτήρια, τα καµαρώσαµε, έδωσε λεφτά η Ευρωπαϊκή
Ένωση, δώσαµε κι εµείς από τον ιδρώτα του ελληνικού λαού,
ξαφνικά αποφασίζουµε να αχρηστεύσουµε αυτά τα κτήρια και να
συνενώσουµε σχολεία, δηλαδή µόλις αποκτήσαµε τα κτήρια, συ-
νενώνουµε σχολεία, ενοποιούµε σχολεία. 

Τα κτήρια που έµειναν κενά και κόστισαν ένα σωρό λεφτά τι
θα γίνουν; Θα µας πει κανείς τι θα γίνουν αυτά τα κτήρια, για τα
οποία ο κόσµος πλήρωσε ένα σωρό χρήµατα; Τι είδους διαχεί-
ριση είναι αυτή, διακοµµατική, διακυβερνητική;

Όλοι ξέρουµε ότι οι Έλληνες εκπαιδευτικοί που πάνε στο εξω-
τερικό, για να πάνε στα σχολεία της ελληνόγλωσσης εκπαίδευ-
σης στο εξωτερικό, έχουν «γερό δόντι».

Ή µήπως δεν ξέρουµε ότι πάνε µε βύσµα στο εξωτερικό; Το
ξέρουµε όλοι. Και γιατί γίνεται αυτό; Για να παίρνουν το µέχρι
εσχάτως αφορολόγητο επιµίσθιο. 

Πήγαιναν, λοιπόν, στα σχολεία αυτά, όχι πάντα οι καλύτεροι
δάσκαλοι αλλά σίγουρα οι πιο βυσµατωµένοι. Οι πιο βυσµατω-
µένοι πήγαιναν στο εξωτερικό, όχι πάντα οι καλύτεροι. Το απο-
τέλεσµα, λοιπόν, ήταν ανάλογο, χωρίς όµως να µηδενίζουµε ότι
χιλιάδες Ελληνόπουλα, βοηθήθηκαν από εκπαιδευτικούς που
έστειλε η Ελλάδα στο εξωτερικό.

Όµως, εδώ πρέπει να πούµε ότι το ελληνικό κράτος αποδεί-
χτηκε και περιδεές –φοβισµένο, δηλαδή- και µίζερο. Περιδεές,
γιατί είχε απέναντί του πολλές φορές ακραία καθεστώτα και κυ-
βερνήσεις, όπως της Τουρκίας, ή της Αλβανίας και ήταν µίζερο
ακόµα και έναντι των Ελλήνων της Κύπρου. Τι είναι αυτό που δη-
µοσιεύτηκε στον ελληνικό Τύπο, ότι σταµατάµε να δίνουµε –λέει-

βιβλία στα σχολεία των Ελλήνων της Κύπρου; Στην ελεύθερη
Κύπρο σταµατάµε να δίνουµε βιβλία εµείς ως Ελλάδα; Τι είναι
αυτό, δηλαδή; Εκεί µας έπιασε όλη η πρεµούρα, να κάνουµε
εξοικονοµήσεις στα Ελληνόπουλα της Κύπρου;

Είναι ακατανόητες, προκλητικές ρυθµίσεις -και αυτά πρέπει να
συζητάµε στα νοµοσχέδια- και για τα παιδιά των Βορειοηπειρω-
τών και για τους Κωνσταντινοπολίτες, τους Ιµβρίους, τους Τενέ-
διους, τους Έλληνες της Κύπρου. Μιλάµε δηλαδή, για περιοχές
που είναι στο κατώφλι της Ελλάδας. 

Και µιας και µιλάµε για κοντινές περιοχές και χώρες, καλό θα
ήταν να µαθαίνουµε, γιατί το ελληνικό κράτος περιφρονεί τόσο
εκκωφαντικά τους Έλληνες των Σκοπίων; Βγαίνει ο Γκλιγκόροφ
σε τσέχικη εφηµερίδα και λέει το 1992: «Δεν ξέρω τι να κάνω
τους εκατόν είκοσι χιλιάδες Έλληνες των Σκοπίων». Ο Γκλιγκό-
ροφ οµολογεί ότι είχε εκατόν είκοσι χιλιάδες Έλληνες. Πηγαίνει
συνεργείο του τηλεοπτικού σταθµού «ALPHA», στα Σκόπια και
εκεί φοβισµένα µέλη της ελληνικής µειονότητας λένε ότι είναι
διακόσιες χιλιάδες. Γι’ αυτούς τους χιλιάδες Έλληνες, δεν υπάρ-
χει ελληνόγλωσση εκπαίδευση; 

Για να καταλάβουµε για τι µιλάµε, όταν το 2008 και το 2009,
υπέβαλα ερώτηση στο Υπουργείο Εξωτερικών επί Νέας Δηµο-
κρατίας πληροφορήθηκα ότι στα Σκόπια, υπάρχουν µόνο τετρα-
κόσιοι είκοσι δύο Έλληνες -την έχω αυτήν την απάντηση, είναι
γραπτή απάντηση του Υπουργείου Εξωτερικών- οι οποίοι να πάνε
να µάθουν ελληνικά σε ιδιωτικά φροντιστήρια. Ακούστε τι µου
απάντησε το Υπουργείο Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας. Αυτά είναι γραπτά µνηµεία ανοησίας και υποχωρητικότητας
και τα έλαβα ως απαντήσεις σε ερωτήσεις µου στη Βουλή. 

Σας παρακαλώ, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, επειδή έχετε γραφείο
συνδέσµου, -άτυπη πρεσβεία αλλά, εν πάση περιπτώσει, γραφείο
συνδέσµου λέγεται στα Σκόπια, που το έχετε καµµιά δεκαπεντα-
ριά χρόνια εκεί- πείτε στους Έλληνες διπλωµατικούς που είναι
εκεί, να µας πουν πόσες χιλιάδες είναι οι Έλληνες των Σκοπίων
και γιατί δεν µαθαίνουν ελληνικά. Στείλτε δασκάλους επιτέλους,
στη Βαρντάσκα, στα Σκόπια. Κάντε τους Σκοπιανούς να καταλά-
βουν ότι υπάρχει απέναντί τους ελληνικό κράτος και όχι κρατίδιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)

Τελείωσα, κυρία Πρόεδρε.
Και αφού φιλοδοξείτε να ρυθµίσετε µε αυτό το νοµοσχέδιο την

ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο εξωτερικό, ρυθµίστε κάποια
φορά και την ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο εσωτερικό και ιδίως
σταµατήστε να επιβάλετε σε περήφανους Έλληνες πολίτες, τους
Ποµάκους, τη διδασκαλία της ξένης γλώσσας, των τουρκικών,
γιατί τα τουρκικά για τους Ποµάκους είναι ξένη γλώσσα, δεν είναι
η γλώσσα τους. Είναι Έλληνες πολίτες, µουσουλµανικού θρη-
σκεύµατος, που µιλάνε την ποµακική και τους αναγκάζετε και
εσείς µε την πολιτική σας είκοσι δύο χρόνια και η Νέα Δηµοκρα-
τία να µαθαίνουν υποχρεωτικά τουρκικά, µια ξένη γλώσσα.

Επιτέλους, δείξτε ότι είστε και υπάρχετε ως κράτος και δεν ξέ-
ρετε µόνο να υποχωρείτε, αλλά κάποτε και να προχωρείτε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε. 

Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Ιωάννης Μιχε-
λογιαννάκης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα περίµενε κανείς σήµερα τουλάχιστον συµβολικά, και για

βαθείς  επικοινωνιακούς λόγους, η Αντιπολίτευση, την ώρα που
ο τόπος µας έχει ανάγκη από πρεσβευτικό λόγο, συνθετικό και
δυνατό, να στηρίξει ένα νοµοσχέδιο. Και να στηρίξει αυτό το νο-
µοσχέδιο, δίδοντας τη δυνατότητα, τουλάχιστον σε ορισµένα θέ-
µατα να συµφωνήσουµε: ότι πολιτισµός και διδασκαλία πρέπει
να είναι παντού και να στιγµατίζεται ελληνικά, ότι θέλουµε συµ-
βίωση των Ελλήνων, ιδίως των µαθητών, θέλουµε αναβάθµιση
της προσωπικότητάς τους, θέλουµε να αναδείξουµε, όπως είπα,
τον πολιτισµό, ιδίως στη διασπορά, θέλουµε ένα παγκόσµιο δί-
κτυο, το οποίο µε την τεχνολογία σήµερα και µε την παιδεία να
µπορεί να ευδοκιµήσει και να δηµιουργήσουµε και πρότυπα αρι-
στείας και ποιοτικής εκπαίδευσης, γιατί αυτό είναι το ζητούµενο
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σήµερα.
Ούτε συζήτηση ότι, αναλύοντας κανείς όλες τις µορφές και

των αµιγών σχολείων και των δίγλωσσων και των ενταγµένων και
των µη ενταγµένων και των πανεπιστηµιακών και των ειδικών πε-
ριπτώσεων -βλέπε Ευρωπαϊκό- έχει να κάνει κάποιες συγκεκρι-
µένες παρατηρήσεις.

Είδα, Υπουργέ µου, στη δηµόσια διαβούλευση πόσες φορές
σας είπαν για τρεις νηπιαγωγούς µε οκτώ παιδιά. Είδα ότι σας
είπαν συγκεκριµένοι φορείς για δασκάλους µε ογδόντα παιδιά.
Είδαµε πάρα πολύ καλά ότι τουλάχιστον πέντε φορές που µπο-
ρέσαµε να δούµε πόσος είναι ο αριθµός των µαθητών, αποτύ-
χαµε. Πόσος είναι ο αριθµός των εκπαιδευτικών, δεν το
γνωρίζαµε. Και είδαµε ότι το κόστος αυτό που βγήκε, πάνω-κάτω
100 εκατοµµύρια, είναι δυσανάλογο της ουσίας και της προσφο-
ράς. Αυτό το νούµερο το οποίο δώσατε της µη πιστοποίησης, το
79% και το 81% εκπαιδευτικών σε αµιγή και ΔΕΠ, είναι κάτι το
οποίο επιβεβαιώνει αυτό, όπως παραδείγµατος χάριν η άρνηση
φιλοξενίας από πανεπιστήµια σε αυτούς που δεν µπορούσαν να
πάνε εκεί. Ή ο αριθµός ακόµα των αποσπασµένων του 2004, που
οι χίλιοι εξακόσιοι πενήντα έγιναν δύο χιλιάδες τριακόσιοι πε-
νήντα, χωρίς να γνωρίζουµε γιατί γεωµετρικά αυξήθηκε αυτός ο
αριθµός. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι υπάρχουν παρατηρήσεις, οι οποίες λένε
τι; Ότι αυτός ο χώρος ήθελε εξυγίανση. Το διακύβευµα βέβαια
της συναίνεσης προς πολιτικούς χώρους ήταν άλλο, ο συµβολι-
σµός είναι άλλος. Αλλά δυστυχώς, η ανεπάρκειά τους δεν µπορεί
ούτε καν να το καταλάβει. 

Θα έλεγε κανείς ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο θα ενισχύσουµε
µορφές ενταγµένες είτε από αυτές των πανεπιστηµιακών χώρων
της Ελλάδας είτε στην υποδοχή είτε επιχορηγούµενες. Θα µπο-
ρέσει να δηµιουργήσει αναβάθµιση και εξαίρεση σε ιδιαίτερες
συνθήκες. Θα µπορέσει να κάνει τα «Κέντρα-Λόγος» που είπε
πριν η Υπουργός, αυτό το περιβόητο ποιοτικό έργο πλέον, ακόµα
και σε µη ενταγµένους φορείς, το οποίο θα είναι ένας µόνιµος
πρεσβευτής για το αύριο. Και αυτή η βάση δεδοµένων υπάρχει,
επιτέλους, όπως και τα µητρώα. Τριάντα πέντε νοµοσχέδια
έχουµε κατεβάσει µε µητρώα, µόνο και µόνο για να δώσουµε µια
απάντηση στη διαπλοκή και στη διαφθορά, που καθηµερινά βιώ-
νουµε. Τα χαρακτηριστικά του συντονιστού εκπαίδευσης µε τη
διάρκεια, τη µείωση του αριθµού, την εξειδίκευση του αντικειµέ-
νου, µε µία φορά µόνο παράταση, είναι κάτι το οποίο δεν νοµίζω
ότι κάποιος χώρος θα είχε διαφωνία να µην τα κάνει. Το ίδιο και
η εξ αποστάσεως επιµόρφωση, όπως και η ενδοσχολική επιµόρ-
φωση, που φτάνει ακόµη να αξιολογεί και το συντονιστή. 

Υπουργέ µου, σήµερα που η Ελλάδα δίνει αυτή τη µάχη, σή-
µερα που στην Ελλάδα οι ελληνικές φωνές είναι χρήσιµες, σή-
µερα που στην Ελλάδα η παρέµβαση του ελληνικού λόγου
ποιοτικά και των «Κέντρων-Λόγος» είναι µονόδροµος, πιστεύω
ότι στοχευµένες, διαφοροποιηµένες, διαρκώς αξιολογήσιµες
προσπάθειες είναι δυνατές. Μιλάµε για Έλληνες, µιλάµε για από-
δηµους µετανάστες, δεν µιλάµε, σε καµµιά περίπτωση, για Έλ-
ληνες αλλοδαπούς. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Μιχελογιαννάκη.

Καλείται τώρα στο Βήµα η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Μαρία
Κυριακοπούλου.

ΜΑΡΙΑ ΚΥΡΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Ολοκληρώνοντας τη συζήτηση επί των άρθρων, εκτιµώ ότι η

Υπουργός είχε ευήκοον ους και µε τις τροποποιήσεις που έφερε,
νοµίζω ότι έκανε πληρέστερο το νοµοσχέδιο. 

Παίρνω το λόγο σχετικά µε την τροπολογία που έχουµε κατα-
θέσει οκτώ Βουλευτές από το Νοµό Αχαΐας όλων των κοµµάτων,
συµπεριλαµβανοµένου και του κ. Μιχάλη Παντούλα, που αφορά
περιπτώσεις υπαλλήλων οι οποίοι, ενώ βρίσκονται στην ενεργό
υπηρεσία, κάποια στιγµή µετά από δικαστική απόφαση, η οποία
ακύρωνε το διορισµό τους και η οποία κοινοποιήθηκε στην υπη-
ρεσία, αυτή δεν τους απέλυσε. Ήδη διανύουν πάνω από είκοσι
χρόνια στην υπηρεσία προσφέροντας καλοπίστως τις υπηρεσίες
τους. Οι περιπτώσεις µπορεί να είναι ελάχιστες και δεν υπάρχει

καµµία οικονοµική επιβάρυνση στον κρατικό προϋπολογισµό,
διότι αυτοί οι άνθρωποι έτσι και αλλιώς εργάζονται, πληρώνον-
ται, τους γίνονται οι ανάλογες κρατήσεις. Με την τροπολογία
αυτή θέλουµε να λυθούν οριστικά θέµατα συµπολιτών, τους
οποίους θα αδικούσαµε παράφορα, εάν έβγαιναν στη σύνταξη,
που ουσιαστικά δεν θα έπαιρναν πια σύνταξη, διότι έχουν συµ-
πληρώσει και το όριο ηλικίας. Θέλω να παρακαλέσω την κυρία
Υπουργό και πιστεύω ότι θα την κάνει αποδεκτή, διότι έτσι λύ-
νουµε και προβλήµατα συµπολιτών µας και η Βουλή παίζει κυ-
ρίαρχο ρόλο στη ρύθµιση τέτοιου είδους κοινωνικών θεµάτων,
όταν δεν υπάρχει άλλος τρόπος επίλυσής τους. 

Θα την ευχαριστήσω εκ των προτέρων, διότι θεωρώ ότι συναι-
νεί, έχει και αυτή τις ίδιες ανησυχίες και, όπως και το Υπουργείο
Παιδείας, στέργει να στηρίξει κάθε τέτοιο κοινωνικό αίτηµα που
θίγει τη ζωή και την επιβίωση ανθρώπων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Κατρίνης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν θα αναφερθώ και εγώ στην ουσία του νοµοσχεδίου.

Θεωρώ ότι ο µεστός και πληθωρικός λόγος του εισηγητή µας,
µας έχει καλύψει όλους. Μάλιστα, ήταν ιδιαίτερα αναλυτικός.

Βεβαίως, είναι ένα νοµοσχέδιο µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον, κυρία
Υπουργέ, γιατί αυξάνονται πάρα πολύ οι µεταναστευτικές ροές
στο εξωτερικό. Άρα, υπάρχει µία αναγκαιότητα και πρέπει να
υπάρχει και µία πρόβλεψη του νοµοθέτη αυτές οι χιλιάδες των
νέων, που δεν πάνε πλέον για λίγα χρόνια αλλά, από ό,τι φαίνε-
ται, θα µείνουν για να σταδιοδροµήσουν επαγγελµατικά για πάνω
από µία δεκαετία, να έχουν και τη δυνατότητα να δηµιουργήσουν
µία οικογένεια και βεβαίως, να λαµβάνουν και αυτοί ελληνό-
γλωσση εκπαίδευση.

Παίρνω το λόγο, για να υποστηρίξω µια τροπολογία που έχω
καταθέσει µαζί µε το συνάδελφο κ. Κωνσταντινόπουλο και
αφορά το φλέγον θέµα των µετεγγραφών, ένα ζήτηµα, κυρία
Υπουργέ, στο οποίο νοµίζω ότι ήδη το Υπουργείο Παιδείας έχει
χαρακτηριστικά αργήσει. Είναι ένα θέµα που «καίει» χιλιάδες οι-
κογένειες, οι οποίες, λόγω των αλλεπάλληλων µειώσεων που
έχουν υποστεί, από νοµοθετικές πρωτοβουλίες εξαιτίας της συγ-
κεκριµένης οικονοµικής κατάστασης και πολιτικής πρωτοβουλίας
της Κυβέρνησης, αδυνατούν πλέον εµπράκτως να υποστηρίξουν
τις σπουδές των παιδιών τους. Για να είµαι ξεκάθαρος, αναφέ-
ροµαι στις περιπτώσεις µετεγγραφών φοιτητών αδερφών που
σπουδάζουν σε επαρχιακά πανεπιστήµια, µε κινητικότητα µόνο
εντός επαρχιακών πανεπιστηµίων, κάτι το οποίο ορθά προέβλεψε
ο νοµοθέτης πέρυσι και ίσχυσε πέρυσι. Νοµίζω ότι ήταν η ρύθ-
µιση, η οποία και δεν αλλοίωνε τα αποτελέσµατα, το χαρακτήρα
των µετεγγραφών και δεν επιβάρυνε κυρίως τα τµήµατα της Αθή-
νας και της Θεσσαλονίκης, τα οποία µε τις πολλές µετεγγραφές
πραγµατικά έφθαναν σε πολλαπλάσιο αριθµό φοιτητών.

Κυρία Υπουργέ, έχουµε περιπτώσεις, όπως είναι στην Κοµο-
τηνή, όπου οι φοιτητικές εστίες έχουν όριο εισαγωγής τα 3.000
ευρώ και όποιος έχει ετήσιο οικογενειακό εισόδηµα πάνω από
3.000 ευρώ δεν µπορεί να βρει δωµάτιο σε µία εστία. Είναι υπο-
χρεωµένος, λοιπόν, να πάει σε ενοικίαση ακινήτου. Καταλαβαί-
νετε ότι εάν σπουδάζει και δεύτερος αδερφός σε άλλη πόλη,
πέραν της µόνιµης κατοικίας των γονέων, ουσιαστικά εµείς λέµε
σε αυτά τα παιδιά ότι δεν µπορούν να σπουδάσουν, γιατί δεν
µπορούµε ως πολιτεία να υποστηρίξουµε αυτή τη διάταξη.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι σε µία συνολική αναθεώρηση, που γίνεται,
απ’ όσο γνωρίζω, στο Υπουργείο Παιδείας και σε σχέση µε τον
τρόπο εισαγωγής, από το µηχανογραφικό, µε τα κοινωνικά κρι-
τήρια κ.λπ., αλλά και στην αναθεώρηση της δυνατότητας µετεγ-
γραφών -οι οποίες δεν είναι φωτογραφικές, δεν είναι κατ’
εξαίρεση, δεν ευνοούν κάποιους, ανταποκρίνονται όµως σε µια
κοινωνική ανάγκη και σε µία πολύ δύσκολη και πραγµατική συγ-
κυρία, που βιώνουν χιλιάδες συµπολίτες µας- πάνω σε αυτό το
θέµα πρέπει, αν δεν κάνετε την τροπολογία δεκτή σήµερα,
άµεσα, τάχιστα, να πάρει το Υπουργείο Παιδείας µία πολιτική
απόφαση και να υποστηρίξει αυτές τις περιπτώσεις. Τα στοιχεία
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που έχουν προκύψει από την εφαρµογή του µέτρου την περα-
σµένη ακαδηµαϊκή χρονιά δεν θεωρώ ότι δείχνουν πως υπήρχε
πολύ µεγάλη αλλοίωση του αριθµού στα τµήµατα των επαρχια-
κών πανεπιστηµίων. Δεν βλέπω κάποια αντίδραση από πρυτάνεις
ή προέδρους τµηµάτων ΤΕΙ από τα επαρχιακά ιδρύµατα, σε
σχέση µε την εφαρµογή αυτού του µέτρου και νοµίζω ότι θα πρέ-
πει να επανέλθει το συντοµότερο δυνατό.

Επίσης, θέλω να πω ότι µε κάλυψε η συνάδελφος κ. Κυριακο-
πούλου για την περίπτωση τροπολογίας που έχει καταθέσει και
δείχνει πραγµατικά την παράνοια -επιτρέψτε µου τη λέξη- του
ελληνικού κράτους, του ελληνικού δηµοσίου και βεβαίως της τα-
χύτητας απονοµής δικαιοσύνης, όταν συνάνθρωποί µας, συµπο-
λίτες µας, εδώ και δεκαετίες ταλανίζονται, ταλαιπωρούνται,
επειδή υπάρχει µία δυσαρµονία και δεν υπάρχει µία σαφής διοι-
κητική απόφαση, που να τους καθορίζει το επαγγελµατικό µέλ-
λον και την προοπτική τους. Νοµίζω ότι είναι µία δίκαιη ρύθµιση,
που δείχνει ότι το κράτος πραγµατικά σέβεται τον κάθε εργαζό-
µενο και κυρίως την προσφορά του στο χώρο δράσης του.

Ακόµη, είναι και µία τροπολογία που έχουν καταθέσει ο κ. Βαρ-
δίκος και άλλοι συνάδελφοι, που εξοµαλύνει µία δυσαρµονία που
παρατηρήθηκε από ασαφή ανάγνωση ή επεξήγηση του νόµου,
η οποία θα έχει ως αποτέλεσµα, παιδιά τα οποία µπήκαν στα τρι-
τοβάθµια ιδρύµατα, να βρεθούν λόγω λανθασµένης κατανόησης,
λόγω λανθασµένης επεξήγησης του µηχανογραφικού, εκτός των
τµηµάτων, στα οποία πέτυχαν µε την αξία τους.

Νοµίζω όµως, κυρία Πρόεδρε, ότι στο θέµα των µετεγγραφών
δεν αλλοιώνουµε την πολιτική βούληση της Κυβέρνησης που
είπε: τέλος στις µετεγγραφές. Βεβαίως, το σύστηµα µε τα κοι-
νωνικά κριτήρια είδατε και εσείς ότι δηµιούργησε µεγάλες δυ-
σαρµονίες. Είδαµε εισακτέους µε πάρα πολύ χαµηλή βαθµο-
λογία να µπαίνουν σε τµήµατα υψηλότατης ζήτησης. Άρα, θέλει
και αυτό αναθεώρηση. Νοµίζω, όµως, ότι το θέµα των µετεγγρα-
φών και η επαναφορά αυτής της διάταξης είναι ένα ζήτηµα κοι-
νωνικής δικαιοσύνης και το Υπουργείο θα πρέπει αµεσότατα να
δώσει µία ξεκάθαρη και οριστική λύση. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου):  Ευχαριστούµε τον κ.
Κατρίνη.

Το λόγο έχει ο κ. Πυθαγόρας Βαρδίκος, Βουλευτής ΠΑ.ΣΟ.Κ. 
ΠΥΘΑΓΟΡΑΣ ΒΑΡΔΙΚΟΣ: Με την τροπολογία που καταθέ-

σαµε µε το συνάδελφο κ.  Βούρο και τις συναδέλφισσες κ. Ντα-
λάρα και κ. Γιαννακά, διορθώνεται µια παρενέργεια που δεν
µπορούσαµε να προβλέψουµε στον ν. 3966. Πήγαµε να διορθώ-
σουµε µία ανωµαλία, µε πρόθεση την καθόλα σωστή εξυπηρέ-
τηση ανθρώπων, που χρειάζονται αυτή την εξυπηρέτηση –
πολύτεκνων, τρίτεκνων, ΑΜΕΑ µε αδέρφια που σπουδάζουν- και
µεγεθύναµε µία κατάσταση, η οποία δηµιουργούσε τεράστια
προβλήµατα στα ιδρύµατά µας. Και, πεδίον δόξης λαµπρόν, δη-
µιουργήθηκαν πάµπολλες περιπτώσεις διαφθοράς. Γνωρίσαµε
«τρίτεκνους του συµβολαιογράφου», «πολύτεκνους µαϊµού» και
διάφορα άλλα. 

Όµως, υπήρξαν υποψήφιοι –ξαναέρχοµαι στην τροπολογία-
που λόγω άγνοιας, ή λόγω του «ηλεκτρονικού δαίµονα» υπάρχει
κι αυτός, δήλωσαν εσφαλµένα στοιχεία, όταν έπρεπε να ενταχ-
θούν στην ειδική σειρά και µε δεδοµένες τις  αυστηρότατες κυ-
ρώσεις, εφέτος είναι η πρώτη χρονιά εφαρµογής, θα έπρεπε να
αποκλειστούν από τις σχολές στις οποίες πέτυχαν και από τις
εξετάσεις για τα επόµενα δύο χρόνια. Σωστά, λοιπόν, γίνεται
δεκτή η τροπολογία και διορθώνουµε αρκετές τέτοιες περιπτώ-
σεις.

Υπάρχει όµως και ένα γενικότερο πρόβληµα µε τις µετεγγρα-
φές φοιτητών. Αφορά κυρίως εµάς, τους νησιώτες, αλλά και οι-
κογένειες που βρίσκονται σε µέρη προβληµατικά που δεν έχουν
σχολές, που θα µπορούσαν να εξυπηρετήσουν τους φοιτητές
τους, ενώ αντίστοιχα η ρύθµιση αυτή, µε έναν υπολογισµό ήπιο
που ξεπερνά το 90%, εξυπηρετεί Αθηναίους και Θεσσαλονικείς
γιατί στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη υπάρχουν όλες οι σχολές.
Σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη, µπορεί να ευεργετηθεί µία οικογέ-
νεια που χρειάζεται αυτή την ευεργεσία, κάτι που δεν µπορεί να
γίνει σε µία οικογένεια ενός νησιώτη πολύτεκνου, τρίτεκνου ή νη-

σιώτη που έχει παιδιά τα οποία σπουδάζουν σε διαφορετικές πό-
λεις. 

Επιχειρήσαµε, µε αξιοκρατία, να διευκολύνουµε οικονοµικά τις
οικογένειες, που είχαν ανάγκη αυτή τη διευκόλυνση. Όµως –το
είπα και προηγούµενα- η εφαρµογή αυτή ανέδειξε µια διάσταση,
που στην αρχή δεν ήταν ορατή. Το όλο πρόβληµα κυρίως προ-
έκυψε από την απόφαση που ακολούθησε, όπου µπήκε σαν θέ-
σφατο η κατοικία του γονιού. Δεν είναι θέσφατο η κατοικία του
γονιού. Θέσφατο είναι η ανάγκη να εξυπηρετηθούν οικογένειες
που έχουν ανάγκη να σπουδάσουν τα παιδιά τους και δεν διαθέ-
τουν τα απαιτούµενα χρήµατα. 

Κυρίως όµως δεν διασφαλίζεται η αξιοκρατία, γιατί τελικά είναι
δυνατόν να µην µετεγγραφεί νησιώτης µε περισσότερα µόρια,
γιατί η κατοικία των γονιών του δεν είναι στην Αθήνα και να µε-
τεγγραφεί Αθηναίος µε λιγότερα µόρια, γιατί η κατοικία των γο-
νιών του είναι στην Αθήνα. 

Το σωστό, το αξιοκρατικό, αλλά και το συνταγµατικό σε τελική
ανάλυση –να µην ξεχνάµε και το άρθρο 101 παράγραφος 4- είναι
όλοι ανεξαιρέτως οι Έλληνες να έχουν αυτή τη δυνατότητα σε
αυτή την ευεργεσία, ανεξάρτητα από τον τόπο κατοικίας τους.
Οι ιδιαίτερες συνθήκες του καθενός δηµιουργούν τις ανάγκες
του για οικονοµική διευκόλυνση και όχι µόνο ο τόπος κατοικίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)

Η κυρία Υπουργός είναι γνώστης. Κατανοώ τις δυσκολίες της
όποιας διευθέτησης φέτος, γιατί ο διαγωνισµός έχει ολοκληρω-
θεί. Θα µπορούσε όµως φέτος κατ’ εξαίρεση όσοι εκ των ειδικών
κατηγοριών από τα νησιά δεν µετεγγράφησαν σε σχολές, στις
οποίες άλλοι θα µετεγγραφούν µε λιγότερα µόρια, να µπορούν
να µετεγγραφούν και αυτοί είτε κατά τη διάρκεια του έτους είτε
στις αρχές του επόµενου. Σε κάθε περίπτωση για το επόµενο
έτος πρέπει να ρυθµιστεί και τότε θα µπορούµε να δούµε ποια
πρόνοια θα µπορούσε να ληφθεί και για τους φετινούς. 

Οι δυσκολίες των οικογενειών –και τελειώνω µε αυτό- µας επι-
βάλλουν να δίνουµε λύσεις. Αυτός είναι ο ρόλος µας και η εποχή
µας δεν επιτρέπει να φορτώνονται περισσότερα οικονοµικά βάρη
οικογένειες που βρίσκονται στην πιο δύσκολη περίοδό τους,
στην περίοδο που σπουδάζουν παιδιά. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Βαρδίκο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, δεκαεννέα µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός
συνοδός από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Ελευσίνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλείται η Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων κ. Φώφη Γεννηµατά να λάβει το
λόγο. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα να αναφερθώ στις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί από
τους Βουλευτές. 

Θέλω να πω ότι κάνουµε αποδεκτή την τροπολογία µε γενικό
αριθµό 600 και ειδικό αριθµό 85 που έχουν καταθέσει η κ. Γιαν-
νακά, ο κ. Βούρος, η κ. Νταλάρα και ο κ. Βαρδίκος, στην οποία
µόλις αναφέρθηκε, για τα προβλήµατα που παρατηρήθηκαν µε
την κατάθεση του µηχανογραφικού. 

Κάνουµε αποδεκτή την τροπολογία µε γενικό αριθµό 601 και
ειδικό αριθµό 86 που έχουν καταθέσει η κ. Γιαννακά και ο κ. Μα-
κρυπίδης σχετικά µε το Πανεπιστήµιο Δυτικής Ελλάδας.

Επίσης, κάνουµε αποδεκτή την τροπολογία µε γενικό αριθµό
561 και ειδικό αριθµό 84 που έχουν καταθέσει η κ. Κυριακοπού-
λου, ο κ. Παπαδόπουλος, ο κ. Τριανταφυλλόπουλος, ο κ. Μπεκί-
ρης, ο κ. Νικολόπουλος, ο κ. Τσούκαλης, ο κ.  Χρυσανθακό-
πουλος, ο κ. Καραθανασόπουλος και ο κ. Παντούλας. Μόλις ανα-
φέρθηκε εκτενώς σε αυτή η κ. Κυριακοπούλου, να µην ανα-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 26 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2011                                                                                            1001



φερθώ και εγώ στην ίδια τροπολογία. 
Τις καταθέτω και γίνονται αποδεκτές µε κάποιες µικρές τρο-

ποποιήσεις στα κείµενα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς γίνονται δε-

κτές και το τελικό κείµενο να είναι ακριβές και να κατατεθεί στα
Πρακτικά. 

Ευχαριστούµε, κυρία Υπουργέ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ακριβώς, κύριε Πρό-
εδρε. Γίνονται δεκτές.

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Διά
Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, κ. Φωτεινή Γεννηµατά κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες τροπολογίες-προ-
σθήκες οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, κ. Χρήστος Πρωτόπαπας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς συµφωνούµε µε την κατάθεση των υπολοίπων τρο-

πολογιών και πολύ καλά κάνετε και αποδέχεστε τις θετικές τρο-
πολογίες, τις οποίες υπέβαλαν οι συνάδελφοι. 

Θα ήθελα να ρωτήσω την κυρία  Υπουργό για το τι θα κάνει το
Υπουργείο µε την υπ’ αριθµόν 602 τροπολογία, που έχει καταθέ-
σει και ανέπτυξε πριν από λίγο ο κ. Κατρίνης µαζί µε τον κ. Κων-
σταντινόπουλο. Δεν είναι, όµως, µόνο αυτή. 

Το ακούσαµε απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης. Είµαστε, κυρία Υπουργέ, σε µια πάρα πολύ
δύσκολη χρονιά. Ξέρουµε ότι και το 2012 θα είναι ίσως ακόµη
δυσκολότερο. Υπάρχουν, λοιπόν, οικογένειες όπου τα δυο παιδιά
σπουδάζουν εκτός Αττικής ή Θεσσαλονίκης και µπορεί ο ένας να
σπουδάζει στην Πάτρα και ο άλλος στην Κρήτη ή ο ένας στην
Κοµοτηνή και ο άλλος στα Γιάννενα. Γι’ αυτές τις περιπτώσεις
έχουν ζητήσει πάρα πολλοί συνάδελφοι, είτε µε την τροπολογία
που κατέθεσαν οι κύριοι Κατρίνης και Κωνσταντινόπουλος είτε
πολλοί άλλοι συνάδελφοι µε τις οµιλίες τους από όλες τις παρα-
τάξεις, να υπάρξει µια µέριµνα από το Υπουργείο έστω για κά-
ποια χρόνια, όσο κρατάει το µεσοπρόθεσµο. 

Θα θέλαµε µια τοποθέτηση πάνω σε αυτό. Είναι ένα πραγµα-
τικό, µείζον κοινωνικό πρόβληµα. Φτάνουν σε αδιέξοδο οι ελλη-
νικές οικογένειες και νοµίζω ότι πρέπει να το δείτε θετικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει η Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµά-
των κ. Φωτεινή Γεννηµατά. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα να πω ότι πράγµατι είναι ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα.
Έχετε δίκιο. Μας έχει απασχολήσει και εµάς στο Υπουργείο  Παι-
δείας. Αυτήν τη στιγµή το επεξεργάζεται η Υπουργός. Μελετά το
πώς θα µπορούσε να το ρυθµίσει. Γι’ αυτό δεν είµαστε έτοιµοι
να απαντήσουµε σήµερα για το ότι κάνουµε αποδεκτή την τρο-
πολογία. Πάντως είναι ένα θέµα που το επεξεργάζονται αυτή τη
στιγµή στο Υπουργείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το βλέπετε κατ’ αρχάς
θετικά και σε πρώτη ευκαιρία θα το φέρετε σε νοµοθετική ρύθ-
µιση. 

Ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει η Βουλευτής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής

Αριστεράς κ. Αµµανατίδου-Πασχαλίδου. 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Δεν πρόλαβα να ακούσω τα τελευταία λόγια της κυρίας

Υπουργού. Φαντάζοµαι ότι αναφέρθηκε στις τροπολογίες που
έχουν να κάνουν µε τις ειδικές κατηγορίες των επιτυχόντων παι-
διών πολυτεκνικών και τριτεκνικών οικογενειών στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση, που δηµιούργησε µια µεγάλη αναστάτωση φέτος
στις οικογένειες αυτών των παιδιών και βασικά στους ίδιους τους
επιτυχόντες. 

Είχα κάνει και σχετικές επίκαιρες ερωτήσεις. Υπήρχε η δέ-
σµευση από την πλευρά του Υπουργείου ότι θα δει το ζήτηµα.
Γίνονται αποδεκτές, αλλά δεν ξέρω σε ποια ακριβώς κατεύ-
θυνση. Θα ήθελα, κυρία Υπουργέ, αν µπορούσατε, να µας δώ-
σετε άµεσα την τροπολογία που θα κάνετε σε αυτό το σχέδιο
νόµου για να µπορούµε να έχουµε και την εικόνα του πώς ακρι-
βώς θα εντάξετε αυτά τα παιδιά, που τα περισσότερα έχουν πε-
ράσει µε υψηλές βαθµολογίες, στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Υπάρχει ένα σοβαρότατο θέµα. Προχθές στις 19 του µήνα είχε
δώσει το Υπουργείο µια παράταση εγγραφών µέχρι τις 31 Οκτώ-
βρη για τις ειδικές κατηγορίες στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Δεν
µένει καµµία µέρα. Καταλαβαίνετε ότι θα πρέπει να δοθεί µάλλον
άλλη µια παράταση γιατί µένει µόνο η Δευτέρα, κυρία Υπουργέ.
Λήγει δηλαδή αυτή η προθεσµία. Μήπως θα έπρεπε το Υπουρ-
γείο να δώσει άλλη µια παράταση δυο-τριών ηµερών για να µπο-
ρέσουν τα παιδιά να πάνε στις σχολές να κάνουν τις εγγραφές;
Αυτό είναι ένα θέµα. 

Ένα δεύτερο θέµα είναι, ότι τα παιδιά µπαίνοντας στην γενική

κατάταξη πηγαίνουν πιθανόν σε άλλες πόλεις. Κοιτάξτε να δείτε
τι γίνεται. Είναι µηνύµατα τα οποία έρχονται στην πορεία από το
Σεπτέµβριο µέχρι και τώρα που συζητούµε. Είναι παιδιά που όταν
βγήκαν οι καταστάσεις και πέρασαν σε σχολές κάποιων πόλεων,
πήγαν και νοίκιασαν σπίτια, έχουν κάνει διετή συµβόλαια. Και κα-
ταλαβαίνετε µέσα στην κρίση την οικονοµική, αν φύγουν αυτά τα
παιδιά από αυτές τις πόλεις δηµιουργείται και ένα θέµα. Πιθανόν
ο ιδιοκτήτης του σπιτιού να τους ζητήσει και κάποια ρήτρα. Ίσως
είναι για ελάχιστες περιπτώσεις, όµως, ισχύει και αυτό. 

Πέραν των πολυτεκνικών και τριτεκνικών οικογενειών υπάρ-
χουν  και άλλες κοινωνικές οµάδες. Είναι οι µονογονεϊκές οικο-
γένειες, είναι παιδιά ορφανά που έχουν ένα γονιό ή µία µητέρα
χήρα. Είναι όλα αυτά στις ειδικές κατηγορίες. Θα πρέπει να τα
δείτε. Και για φέτος, µε όλο αυτό που έγινε µε το ν. 3966, να εξαι-
ρεθούν αυτές οι κατηγορίες, να ισχύσει το παλιό σύστηµα, για
να µπορέσουν να λειτουργήσουν κανονικά όλες αυτές οι οικογέ-
νειες, όπως είχαν κάνει τον προγραµµατισµό τους. Από το Σε-
πτέµβριο είναι µία άλλη σχολική χρονιά -το 2012- και τότε να το
δούµε το θέµα. Όµως, φέτος δηµιουργήθηκε µία απέραντη σύγ-
χυση και µία αδικία για τα παιδιά που έγραψαν εξετάσεις, που
πέτυχαν στις σχολές και βγήκε µετά ένας νόµος στις 24/5, ο ν.
3966 και δηµιούργησε όλη αυτήν την ιστορία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Πέραν αυτού, όµως, υπάρχει και άλλη µία κατηγορία παιδιών.
Είναι τα παιδιά του 10%, που εντάχθηκαν στην ειδική κατηγορία,
κράτησαν τις περσινές βαθµολογίες και δεν έδωσαν εξετάσεις.
Οι εξετάσεις ξεκινούσαν στις 12 Μαΐου, ο νόµος βγήκε στις 24
Μαΐου και εδώ µε αυτήν την τροπολογία που έχει κατατεθεί από
τους συναδέλφους, κάποιες περιπτώσεις µένουν εκτός. Διότι
αυτά τα παιδιά είχαν περάσει πέρυσι σε κάποιες σχολές µακριά
από την οικογένειά τους, ξανακατέθεσαν τα χαρτιά, όπως είχαν
το δικαίωµα ως παιδιά πολυτεκνικών οικογενειών, πέρασαν σε
σχολές, είτε της Αθήνας, είτε της Θεσσαλονίκης, διαγράφηκαν
από τις άλλες σχολές και όταν έφθασαν να εγγραφούν στις σχο-
λές των πόλεων που περάσανε, εκεί που ήταν στην κατάταξη κα-
νονικά ως επιτυχόντες, οι σχολές αυτές δεν τους ενέγραφαν. Και
τους τιµωρούσε βέβαια και ο ν. 3966 µε ένα διετή αποκλεισµό.
Είναι και αυτό ένα θέµα που θα πρέπει να το δείτε.

Δεν θέλω να πω κάτι άλλο, όµως, θα σας παρακαλούσα, αν
µπορείτε να µας καταθέσετε άµεσα την τροπολογία. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Την έχω καταθέσει. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Την έχετε καταθέσει;
Συγγνώµη, ήµουν σε επιτροπή και δεν την είδα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Ευαγγελία Αµµανατίδου-Πασχαλίδου.
Κυρία Υπουργέ, έχετε να προσθέσετε κάτι; 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Είπατε ότι η τροπολο-

γία έχει ήδη κατατεθεί. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ακριβώς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ωραία, σας ευχαρι-

στούµε.
Βαίνουµε προς το κλείσιµο της συνεδριάσεως µε τις δευτερο-

λογίες των εισηγητών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να δευ-

τερολογήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Ταλιαδούρο, θέ-

λετε να πάρετε το λόγο για δευτερολογία;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ: Μετά τον κ. Βούρο, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα έχετε το λόγο, κύριε

Ταλιαδούρο, µετά τον κ. Βούρο.
Το λόγο έχει ο κ. Βούρος για λίγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν χρειάζοµαι περισσότερο από τρία λεπτά. 
Ειλικρινά, δεν µπορώ να καταλάβω από πού ξεκινάει, ποιο είναι
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το εφαλτήριο, πού αποσκοπεί αυτή η εµµονή συναδέλφων της
Αντιπολίτευσης που επιµένουν να χρησιµοποιούν ρήµατα, όπως
«καταργούµε» σχολεία, «κλείνουµε» σχολεία. 

Ξαναδιαβάζω για άλλη µία φορά το µέρος της τοποθέτησής
µου, που αφορά σ’ αυτό το συγκεκριµένο κοµµάτι: «Για την
άµεση υποβοήθηση της κινητικότητας των µαθητών, που είναι
ήδη εγγεγραµµένοι σε αµιγώς ελληνικά σχολεία και ιδίως αυτών
που φοιτούν στο γυµνάσιο, προς τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα της
Γερµανίας, πέραν της εφαρµογής του δίγλωσσου εκπαιδευτικού
προγράµµατος, το Υπουργείο Παιδείας µεριµνά για τη δωρεάν
οργάνωση και παροχή ειδικής υποστηρικτικής διδασκαλίας εντός
και εκτός του σχολείου, έτσι ώστε να µην δυσχεραίνει το µορ-
φωτικό µέλλον αυτών». Και βεβαίως, υποβοηθά πολύ προς αυτήν
την κατεύθυνση και η παράταση ως προς το µεταβατικό στάδιο
που µας έδωσε εχθές, η κυρία Υπουργός, σε έναν επιπλέον
χρόνο.

Τώρα, ως προς τις τροπολογίες, έχει κατατεθεί από τη µεριά
του ΣΥΡΙΖΑ τροπολογία –έχουν κατατεθεί τρεις τροπολογίες,
κύριε Πρόεδρε, οι οποίες αφορούν στο ίδιο ακριβώς θέµα- για
τις αµοιβές των στελεχών των υπαλλήλων του Οργανισµού Σχο-
λικών Κτηρίων. Είναι µισθοί που κατά κάποιο τρόπο ζητήθηκαν
ως παρανόµως καταβληθέντες. 

Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών στο  πολυνοµοσχέ-
διο αυτό αποκαταστάθηκε. Είναι νοµίµως καταβληθέντα όλα τα
ποσά. Άρα, οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και εµείς που είχαµε κα-
ταθέσει σχετική τροπολογία είµαστε απολύτως καλυµµένοι. 

Ως προς τις άλλες τροπολογίες, ήδη η Υπουργός έχει απαν-
τήσει ότι θα κάνει αποδεκτές τις δύο. 

Υπάρχει και µία τρίτη και τελευταία δική µου, η οποία παρα-
καλώ να ληφθεί υπ’ όψιν. Αφορά στο ότι οι εκάστοτε Υπουργοί
στερούνται αρµοδιοτήτων παντελώς, στερούνται της οποιασδή-
ποτε δυνατότητας να αποφασίζουν σύννοµα για τα κριτήρια πι-
στοποίησης επάρκειας διδασκαλίας ξένων γλωσσών. Είναι
γεγονός ότι υπάρχει ένας έντονος προβληµατισµός σε γονείς,
µαθητές και φοιτητές, αλλά και εκπαιδευτικούς, σχετικά µε τα
αντικειµενικά κριτήρια πιστοποιητικών γλωσσοµάθειας και επάρ-
κειας που δίνονται στην Ελλάδα µε διάφορους τρόπους. Επικρα-
τεί µία ανησυχία για τη διαφάνεια και την αντικειµενικότητα της
όλης διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. Δεν σας αναφέρω –για να µην
καταχραστώ περισσότερο χρόνο- το σκεπτικό, την αιτιολογία
που εµείς καταθέτουµε. 

Λέµε πως ο εκάστοτε Υπουργός µε απόφαση του δύναται µε
κανονιστικές αποφάσεις να ορίζει κριτήρια για τη χορήγηση της
επάρκειας διδασκαλίας ξένων γλωσσών ανανεούµενα ανά τριε-
τία. Παρακαλώ ας ληφθεί υπ’ όψιν. Νοµίζω ότι θα µας απεµπλέξει
από δυσάρεστες και αδιαφανείς καταστάσεις.  

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Βου-

λευτή του ΠΑΣΟΚ κ. Ιωάννη Βούρο. 
Ο κ. Σπυρίδων Ταλιαδούρος, Βουλευτής Καρδίτσας, εισηγη-

τής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει το λόγο για λίγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να µιλήσω µόνο ένα λεπτό, για να αναφερθώ και εγώ

σε τροπολογίες. 
Θα ήθελα να συµφωνήσω µε τον κ. Βούρο όσον αφορά το σκε-

πτικό που ανέπτυξε και την τροπολογία που έχει καταθέσει σχε-
τικά µε την ανάγκη να υπάρξει ρύθµιση, ώστε η Υπουργός να
µπορεί µε βάση αντικειµενικά κριτήρια και κανόνες να προβαίνει
στη χορήγηση επάρκειας διδασκαλίας των ξένων γλωσσών.
Θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό, διότι στερείται η πατρίδα
µας αυτής της ρύθµισης και είναι ευκαιρία σήµερα που υπάρχει
και ευρύτερη συµφωνία να προωθηθεί αυτό το θέµα. 

Το δεύτερο που ήθελα να πω είναι ότι έχω καταθέσει µία τρο-
πολογία σχετικά µε τη δυνατότητα να υπάρχει συνυπηρέτηση συ-
ζύγων, όταν ο σύζυγος ή η σύζυγος υπηρετεί στην Ευρωπαϊκή
Ένωση ως υπάλληλος και ο σύζυγος ή η σύζυγος είναι εκπαιδευ-
τικός. Πρέπει να µπορεί να αποσπάται, χωρίς –επαναλαµβάνω,
όπως είπα και στην πρωτολογία µου- επιµίσθιο, ώστε να προσφέ-
ρει τις υπηρεσίες του ή της στους οµογενείς, στους Έλληνες της
διασποράς και παράλληλα να µην επιβαρύνεται το ελληνικό δη-
µόσιο. 

Η τρίτη τροπολογία αφορά στην απεµπλοκή για την οριστική
ένταξη των υπαλλήλων του ΟΕΕΚ στο Υπουργείο Παιδείας.
Έχουν κατατεθεί τροπολογίες από συναδέλφους. Τις στηρίζουµε
και εµείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Σπυρίδωνα Ταλιαδούρο. 

Βλέπω από τις εγγραφές που έχουµε ότι υπάρχει µια προτασ-
σόµενη δευτερολογία του κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου και
από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους κλείνει η συζήτηση
µε τον κ. Αστέριο Ροντούλη.

Ορίστε, κύριε Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλε, Βουλευτά Αρκα-
δίας του ΠΑΣΟΚ, έχετε το λόγο. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρία Υπουργέ, όπως ξέρετε, µαζί µε τον συνάδελφο τον κ.
Μιχάλη Κατρίνη, έχουµε καταθέσει µία τροπολογία για τις µετα-
γραφές των φοιτητών. Νοµίζω ότι σήµερα που όλοι αναγνωρί-
ζουµε τις δύσκολες οικονοµικές συνθήκες που περνάει η
ελληνική κοινωνία, θα ήταν ένα αντισταθµιστικό κοινωνικό µέτρο,
ώστε να στηρίξουµε οικογένειες, που πραγµατικά δεν µπορούν
να σπουδάσουν τα παιδιά τους. 

Άκουσα ότι αυτό το µέτρο το σκέφτεστε, το µελετάτε. Πιστεύω
ότι πολύ σύντοµα –πάρα πολύ σύντοµα- θα πρέπει να έρθει στη
Βουλή µια τέτοια διάταξη, γιατί νοµίζω ότι όλοι οι συνάδελφοι πι-
στεύουν –και εσείς το πιστεύετε- ότι αυτό θα βοηθήσει ανθρώ-
πους να σπουδάσουν. Νοµίζω ότι αυτό το µέτρο δεν έχει
οικονοµικό κόστος. Δεν µας το επιβάλλει η τρόικα και µπορούµε
να το νοµοθετήσουµε πάρα πολύ σύντοµα. 

Δεν θα πω παραπάνω, γιατί πιστεύω ότι πολύ σύντοµα θα έρ-
θετε στη Βουλή και θα µας φέρετε µία καινούργια νοµοθετική
πρωτοβουλία που θα ενσωµατώνει κι αυτήν την προσπάθεια. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κωνσταντινόπουλο. 
Ο κ. Αστέριος Ροντούλης έχει το λόγο και η κυρία Υπουργός

δικαιούται των συµπερασµατικών λόγων. 
Ορίστε, κύριε Ροντούλη, έχετε το λόγο. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς υπερψηφίζουµε κι εµείς τις τροπολογίες που κα-

τετέθησαν.
Έρχοµαι τώρα στα θέµατα του νοµοσχεδίου. Θέλω να κάνω

µία τοποθέτηση -εσκεµµένα πήρα το λόγο, κύριε Πρόεδρε- και
θα ήθελα, κυρία Υπουργέ, να την ακούσετε µε µεγάλη σοβαρό-
τητα και ευθύνη, όπως θα ήθελα να την ακούσει κατά τον ίδιο
τρόπο και ο κ. Βύρων Πολύδωρας. 

Παίρνω το λόγο, για να θέσω το ζήτηµα της κατάστασης που
επικρατεί στην εκπαίδευση της οµογένειας της Κωνσταντινουπό-
λεως, κύριε Πρόεδρε. Η τουρκική Εφηµερίδα «ΣΤΑΡ» έκανε µία
έρευνα. 

Γιατί δυσανασχετείτε, κυρία Υπουργέ; Σας θυµίζω το άρθρο
29 του νοµοσχεδίου στο οποίο αναφέρεστε, στα της εκπαίδευ-
σης των οµογενών και της διαπολιτισµικότητας, της διαπολιτι-
σµικής παιδείας. Βλέπω ότι δυσανασχετείτε. Γιατί; Ακούσατε
Κωνσταντινούπολη και ενοχληθήκατε; 

Η τουρκική Εφηµερίδα «ΣΤΑΡ», κύριε Πρόεδρε, έκανε µία
έρευνα πάρα πολύ σοβαρή στα εκπαιδευτικά ιδρύµατα των οµο-
γενών της Κωνσταντινουπόλεως. Τι έδειξε η έρευνα αυτή; Έδειξε
ότι από τα υφιστάµενα, είκοσι δύο τον αριθµό σήµερα, εκπαιδευ-
τήρια, λειτουργούν µόνο τα έντεκα, ο δε συνολικός αριθµός των
µαθητών σε όλη την Κωνσταντινούπολη είναι διακόσιοι δεκατέσ-
σερις. Από αυτά τα έντεκα που λειτουργούν, κάποια λειτουργούν
µε ένα ή δύο µαθητές. Στο Καντίκιοϊ, το δηµοτικό σχολείο λει-
τουργεί για παράδειγµα, µε ένα µόνο µαθητή. 

Ποια εµφανίζουν κάποια λειτουργική δυνατότητα; Είναι το Ζω-
γράφειο Λύκειο µε πενήντα περίπου µαθητές, είναι το Λύκειο του
Φαναρίου µε σαράντα περίπου µαθητές κι είναι και το Ζάππειο
Δηµοτικό µε ενενήντα τρεις µαθητές. 

Καταλαβαίνετε λοιπόν ότι η κατάσταση είναι τραγική. Η ελλη-
νική οµογένεια Κωνσταντινουπόλεως νοµοτελειακά οδηγείται
στο θάνατο. Αυτό δείχνει η κατάσταση πραγµάτων που επικρατεί
στα εκπαιδευτήριά της. 
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Τι συµπέρασµα βγάζουµε απ’ αυτήν τη ζοφερή πραγµατικό-
τητα; Βγάζουµε πρώτον, το συµπέρασµα ότι κάτι πρέπει να κά-
νουµε να αντιστρέψουµε το κλίµα. Κάτι πρέπει να γίνει, για να µη
µένουµε στη διαπίστωση ότι αργά, αλλά σταθερά, η οµογένεια
Κωνσταντινουπόλεως οδηγείται στο θάνατο. 

Το δεύτερο συµπέρασµα είναι, ότι έχει πάψει να λειτουργεί,
κύριε Πρόεδρε, η Αρχή της Αµοιβαιότητας της Συνθήκης της Λο-
ζάνης. Να το πούµε ξεκάθαρα. Για να δούµε την κατάσταση που
επικρατεί στη Θράκη µας. Σχολεία µειονοτικά εκατόν εβδοµήντα
ένα τον αριθµό. Μαθητές µουσουλµανόπαιδες, που φοιτούν σε
αυτά, επτά χιλιάδες περίπου, διακόσιες δεκατέσσερις στην Κων-
σταντινούπολη. Έτσι είναι η αρχή της αµοιβαιότητας;

Εµείς, κυρία Υπουργέ, ως Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, θέ-
λουµε να σας καταθέσουµε κάποιες προτάσεις για το ζήτηµα της
µειονοτικής εκπαίδευσης στην ευαίσθητη περιοχή της Θράκης. 

Πρώτον, λοιπόν, ζητούµε να υπάρξουν νηπιοβρεφικοί σταθµοί
και στα πιο αποµακρυσµένα χωριά. 

Δεύτερον, ζητούµε να δοθεί µεγάλη βαρύτητα στην προσχο-
λική εκπαίδευση µε ενίσχυση της ελληνικής γλώσσας. 

Τρίτον, ζητούµε τη δηµιουργία δηµοτικών σχολείων στα Πο-
µακοχώρια, για να δώσουµε στα παιδιά αυτών των ανθρώπων,
των Ποµάκων που δεν είναι τουρκογενείς, δεν είναι Τούρκοι,
εναλλακτική δυνατότητα. 

Τέταρτον, πρέπει να δούµε εκ νέου την ωφελιµότητα του Προ-
γράµµατος «Φραγκουδάκη-Δραγώνα» -αναφέροµαι στο πρό-
γραµµα εκπαίδευσης µουσουλµανοπαίδων- που χρησιµοποιεί ως
γλώσσα στήριξης για την εκµάθηση της ελληνικής γλώσσας, την
τουρκική γλώσσα. Γιατί γίνεται αυτό το πράγµα; 

Και πρέπει να σας πω ότι όσον αφορά αυτό το Πρόγραµµα,
ενέχει και στοιχεία αδικίας, γιατί αντίστοιχα προγράµµατα για
τους παλινοστούντες δεν έχουν εγκριθεί, κύριε Πρόεδρε. Δεν
έχει εγκριθεί αντίστοιχο πρόγραµµα για αλλοδαπούς. Και βε-
βαίως θα πρέπει να απαντήσετε στο γιατί –υπάρχει ένα µεγάλο
«γιατί» στη Θράκη- όσον αφορά τα µειονοτικά σχολεία που είναι
δίγλωσσα, η δεύτερη γλώσσα είναι η τουρκική. Το άρθρο 41 της
Συνθήκης της Λοζάνης λέει ότι τα κράτη, δηλαδή η Ελλάδα και
η Τουρκία, θα πρέπει να παρέχουν τη διδασκαλία στις µειονότη-
τές τους στην ίδια αυτών γλώσσα. Άρα οι Ποµάκοι θα πρέπει να
διδάσκονται την ποµακική. Οι Ροµά θα πρέπει να διδάσκονται τη
γλώσσα ροµανί. Οι Τουρκογενείς, τουρκόφωνοι, τα τουρκικά.
Πάντως, όχι όλοι συλλήβδην τα τουρκικά. Γι’ αυτό εµείς, σας κα-
ταθέτουµε και ακόµα µια πέµπτη πρόταση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Και τελειώνω –και ευχαριστώ ιδιαιτέρως το Προεδρείο για την
ανοχή του- λέγοντας πως θεωρούµε ότι ήρθε η ώρα να τελει-
ώνουµε µε τα λεγόµενα «δίγλωσσα µειονοτικά σχολεία». Είναι
µια ευκαιρία να προχωρήσουµε σε διαπολιτισµικά σχολεία, στα
οποία θα παρέχουν στα παιδιά των µουσουλµανικών µειονοτήτων
–δεν είναι µία η µουσουλµανική µειονότητα- της Θράκης τον ενι-
αίο κορµό µαθηµάτων που παρέχεται και στα παιδιά της υπόλοι-
πης ελληνικής επικράτειας, διατηρουµένης φυσικά της δυνατό-
τητας αυτών των παιδιών εκτός ωρολογίου προγράµµατος, να
διδάσκονται τη µητρική τους γλώσσα. Οι Τουρκογενείς θα πρέπει
να διδάσκονται τα τουρκικά, οι Ποµάκοι την ποµακική, οι Ροµά
τη γλώσσα ροµανί. Αυτό το φωνάζουµε. 

Εσείς, δηλαδή, γιατί ντε και καλά, θέλετε να τουρκοποιήσετε
τις µουσουλµανικές µειονότητες της Θράκης; Με το στανιό,
κύριε Πρόεδρε, ακολουθείται µια πολιτική τουρκοποίησης, πράγ-
µα που ευνοεί τα επεκτατικά νέο-οθωµανικά οράµατα της Άγκυ-
ρας. 

Πρέπει, λοιπόν, να αλλάξουµε µοντέλο και νοµίζω ότι το άρθρο
29 που έχετε στο σχέδιο νόµου µε τη νέα διεύθυνση κλπ., µε τη
νέα οργάνωση µπορεί να δώσει µια τέτοια εναλλακτική προ-
οπτική των πραγµάτων. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Ροντούλη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση

της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 112ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Κουράκης ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

Σχετικά µε την τροπολογία που είχαµε καταθέσει για την ορι-
στική ένταξη των υπαλλήλων του ΟΕΕΚ -παρ’ όλο που στην κατ’
ιδίαν συζήτηση που είχαµε µε την κυρία Υπουργό οι διαβεβαι-
ώσεις ήταν ότι θα υπάρξει µια συνολική ρύθµιση, οπότε και θα
τακτοποιηθεί το θέµα- θα ήθελα κλείνοντας συµπερασµατικά, η
κυρία Υπουργός να αναφερθεί και να συµπεριλάβει αυτήν τη δέ-
σµευση, ώστε να λυθεί οριστικά η παλινωδία που υπάρχει εδώ
και πάρα πολύ καιρό, σχετικά µ’ αυτήν την κατηγορία υπαλλή-
λων. 

Γι’ αυτό θα ήθελα και σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, να υπάρξει
µια διαβεβαίωση για την ταχύτερη δυνατή διευθέτηση του όλου
ζητήµατος γύρω από το θέµα αυτό.

Το δεύτερο και τελευταίο είναι, ότι υπάρχει µια ανακοίνωση
από την ΕΛΜΕ νότιας Αθήνας σχετικά µε τη λειτουργία του 2ου
ΓΕΛ Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης Ελληνικού. Είναι ένα σχολείο
το οποίο ανήκει στη δύναµή της. Είναι το µοναδικό διαπολιτι-
σµικό λύκειο σε όλο το Λεκανοπέδιο. Εξυπηρετεί πολύ µεγάλο
αριθµό µαθητών που ανήκουν σε ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες
και αντιµετωπίζει σοβαρότατα προβλήµατα λειτουργίας. Δεν
µπορούµε να συζητάµε για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο
εξωτερικό και τη διαπολιτισµική εκπαίδευση που ασκείται στην
Ελλάδα, από αυτό εδώ το Λύκειο, να θεωρούµε ότι είναι σε δεύ-
τερη µοίρα. Θα παρακαλούσα άµεσα να ληφθούν τα µέτρα, ώστε
να λυθούν τα προβλήµατα αυτής της εξαιρετικά σηµαντικής και
ευαίσθητης εκπαιδευτικής µονάδας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουράκη.
Πριν κλείσουµε τη συνεδρίαση, η κυρία Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Φώφη Γεννηµατά έχει το λόγο, για να πει τις συµπερασµατι-
κές της σκέψεις.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Θα ήθελα πριν από όλα, να ξεκαθαρίσω ένα θέµα που τέθηκε
πολλές φορές από τους Βουλευτές, σε σχέση µε τους υπαλλή-
λους του ΟΣΚ. Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι µε τροπολογία που
κατέθεσαν οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ και έγινε αποδεκτή από τον
Υπουργό Οικονοµικών και Αντιπρόεδρο, τον κ. Βενιζέλο, έχει
λυθεί ήδη το θέµα στην κατεύθυνση ακριβώς που επισηµάνατε
και εσείς.

Θέλω να πω σε όσα ανέφερε ο κ. Ροντούλης, ότι δεν αναφε-
ρόµαστε µέσω του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου που συζητούµε
αυτές τις µέρες, στα θέµατα της Κωνσταντινούπολης. Τα θέµατα
της Κωνσταντινούπολης ρυθµίζονται µε ειδικό προεδρικό διά-
ταγµα. Είµαι στη διάθεσή σας όποτε θέλετε στην επιτροπή να
συζητήσουµε για τα θέµατα αυτά. Είµαστε σε διαρκή επικοινωνία
και συνεννόηση µε το Πατριαρχείο για όλα τα θέµατα της Κων-
σταντινούπολης και συνολικότερα για τα θέµατα της διαπολιτι-
σµικής εκπαίδευσης που θέσατε, επειδή έχουµε δροµολογήσει
σηµαντικές εξελίξεις.

Όπως σας έχω πάρα πολλές φορές απαντήσει και σε ερωτή-
σεις που έχετε καταθέσει και γραπτές και προφορικές, είµαι στη
διάθεσή σας να κουβεντιάσουµε στην Επιτροπή Μορφωτικών
αναλυτικά, τα ζητήµατα της διαπολιτισµικής εκπαίδευσης, τα
οποία δεν αναφέρονται στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Εγώ ενδεικτικά θέλω να σας πω ότι η πολιτική που υλοποιεί
αυτήν τη στιγµή, το Υπουργείο έχει ως επίκεντρο τις ζώνες εκ-
παιδευτικής προτεραιότητας, γιατί θεωρούµε ότι δεν µπορούµε
να έχουµε πια διάφορα προγράµµατα για ευπαθείς οµάδες που
κάνουν τη δουλειά τους. Κάνουν καλά τη δουλειά τους, αλλά το
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Υπουργείο πρέπει να έχει ενιαία πολιτική που θα απευθύνεται
στις ευπαθείς οµάδες.

Έτσι, λοιπόν, έχουµε καθιερώσει τις ζώνες εκπαιδευτικής προ-
τεραιότητας. Με συγκεκριµένους κοινωνικούς δείκτες εντάσσον-
ται οι περιοχές στις ζώνες αυτές. Τα σχολεία που εντάσσονται
στις ζώνες, θα έχουν τη δυνατότητα το αµέσως επόµενο διά-
στηµα, να επιλέξουν τα εργαλεία µε τα οποία θα υποστηρίξουν
τους µαθητές τους, από δεύτερο εκπαιδευτικό µέχρι τάξη υπο-
δοχής ή φροντιστηριακά τµήµατα, ψυχολόγους και κοινωνικούς
λειτουργούς. Γύρω από αυτά τα σχολεία και γύρω από αυτές τις
περιοχές, αναπτύσσουµε ένα εθελοντικό δίκτυο µέσα από προ-
γραµµατικές συµφωνίες και συµφωνίες γενικότερα και µε τους
δήµους και συναρµόδια Υπουργεία.

Υπάρχει, λοιπόν, ένα πλέγµα δραστηριοτήτων, ένα δίκτυ προ-
στασίας και ασφάλειας γύρω από περιοχές µε πρόβληµα, από
σχολεία µε πρόβληµα, από παιδιά που αντιµετωπίζουν προβλή-
µατα, γιατί εµάς το επίκεντρο της πολιτικής µας είναι το παιδί και
η δυνατότητά του να έχει ισότιµη πρόσβαση µε όλα τα υπόλοιπα
παιδιά στο δικαίωµα της εκπαίδευσης.

Επανερχόµενη στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε, θεωρώ
ότι η ελληνόγλωσση εκπαίδευση στη διασπορά είναι µια σηµαν-
τική υπόθεση για την Ελλάδα. Η γλώσσα µας και ο πολιτισµός
µας µπορούν να είναι µια σηµαντική γέφυρα ιδιαίτερα σ’ αυτήν
την τόσο κρίσιµη στιγµή για τη χώρα µας. Πιστεύω ότι οι οµογε-
νείς, οι άνθρωποι που θα έρθουν σε επαφή µε την ελληνική
γλώσσα και τον ελληνικό πολιτισµό, ακόµα και αν δεν έχουν
σχέση µε την Ελλάδα, καταγωγή, σχέση αίµατος, µπορούν να γί-
νουν οι καλύτεροι πρεσβευτές των συµφερόντων της χώρας µας.

Εγώ πραγµατικά λυπάµαι, γιατί δεν καταφέραµε, ενώ αλλιώς
είχε διαφανεί στη συζήτηση της επιτροπής, να στηρίξουµε αυτό
το νοµοσχέδιο µε µεγαλύτερη πλειοψηφία από περισσότερα κόµ-
µατα της Βουλής. 

Θεωρώ ότι αυτές τις τόσο κρίσιµες ώρες για την Ελλάδα οι
πολίτες περιµένουν απ’ όλους εµάς, από τις πολιτικές δυνάµεις,
να µπορέσουµε να συνεννοηθούµε, να βρούµε κοινή συνιστα-
µένη, για να µπορέσουµε να πατήσουµε σε µια γερή βάση και να
κάνουµε τα επόµενα βήµατα, για να φύγουµε από το αδιέξοδο
και από την κρίση. 

Θεωρώ ότι δεν µπορούµε αυτές τις στιγµές να συµπεριφερό-
µαστε και να χρησιµοποιούµε λογικές και κριτήρια µιας άλλης
εποχής, που έχουν, δυστυχώς, στενά µικροκοµµατικά οφέλη και
δεν βλέπουν το δηµόσιο συµφέρον πάνω απ’ όλα. 

Γι’ αυτό θέλω να κάνω ειδική αναφορά στους Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ, που για άλλη µια φορά στέκονται στο ύψος των περι-
στάσεων και στηρίζουν νοµοσχέδια που µπορούν να ανοίξουν
προοπτικές, που µπορούν να εξορθολογίσουν δαπάνες, που µπο-
ρούν να βάλουν στο ύψος που της αξίζει την ελληνόγλωσση εκ-
παίδευση, αλλά και την ίδια την οµογένεια. 

Τέλος, θέλω να ευχαριστήσω όλους τους ανθρώπους που ερ-
γάστηκαν γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, και τους συνεργάτες µου,
αλλά και τους υπηρεσιακούς και τους ανθρώπους στην οµογέ-
νεια που συµµετείχαν στη διαµόρφωσή του, γιατί πραγµατικά
χρειάστηκαν πάρα πολλές ώρες, αρκετούς µήνες δουλειάς, για
να µπορέσουµε να αποτυπώσουµε όλη την κατάσταση που επι-
κρατεί ανά τον κόσµο και να µπορέσουµε να βρούµε τι πρέπει να
κρατήσουµε απ’ αυτά που υπήρχαν και τι πρέπει να διορθώ-
σουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την
Υπουργό κ. Φώφη Γεννηµατά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της ενότητας των άρθρων 1 έως και 34 και των τρο-
πολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων: «Ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο
εξωτερικό και άλλες διατάξεις» και θα γίνει η ψήφισή τους χωρι-
στά. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο  1 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο  3 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο  4 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 όπως τροποποι-

ήθηκε από την κυρία Υπουργό; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο  7 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9  ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο  11 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο  12 όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 17

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18  όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19  ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 20

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 21

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22  ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 22

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23  ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 23

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24  ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 24

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25  ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 25

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26  ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 26

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27  ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 27

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28  όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 28

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό  κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 29

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 30

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 31

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 32

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 33

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 34

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 561 και ειδικό 84 όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 561 και ειδικό 84 έγινε δεκτή όπως τροποποι-
ήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά πλειοψηφία και θα εντάσσε-
ται στο νοµοσχέδιο ως ίδιον άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 600 και ειδικό 85 όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 600 και ειδικό 85 έγινε δεκτή όπως τροποποι-
ήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά πλειοψηφία και εντάσσεται
στο νοµοσχέδιο  ως ίδιον άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 601 και ειδικό 86 όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 601 και ειδικό 86 έγινε δεκτή όπως τροποποι-
ήθηκε από την κυρία Υπουργό κατά πλειοψηφία και εντάσσεται
στο νοµοσχέδιο ως ίδιον άρθρο. 

Εισερχόµεθα στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου του νο-
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µοσχεδίου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο του

νοµοσχεδίου;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το ακροτελεύτιο άρθρο

του νοµοσχεδίου έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων: «Ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο
εξωτερικό και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί
των άρθρων.

Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 31
Οκτωβρίου 2011.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 108/25-10-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ηλία Καρα-
νίκα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε τη µείωση του απαιτούµενου χρόνου θερινής παρα-
µονής των µετακινούµενων κτηνοτρόφων.

2. Η µε αριθµό 105/25-10-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού της Νέας Δηµοκρατίας κ. Όλγας Κεφαλογιάννη προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε την αντιµετώπιση
της εγκληµατικότητας στο κέντρο της Αθήνας.

3. Η µε αριθµό 110/25-1-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Πρωτούλη
προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµά-
των, σχετικά µε τη δωρεάν διανοµή των ξενόγλωσσων σχολικών
βιβλίων.

4. Η µε αριθµό 112/25-10-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κυριάκου Βελόπου-
λου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τα δάνεια της
Ελλάδος.

5. Η µε αριθµό 109/25-10-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μιχαήλ Κρι-
τσωτάκη προς τους Υπουργούς Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας
και Ναυτιλίας και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε τον Αγροτικό Συνεταιρισµό Κριτσάς Λασιθίου.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 104/25-10-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αθανασίου
Παπαγεωργίου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τις επενδύσεις εγκατάστασης
φωτοβολταϊκών συστηµάτων.

2. Η µε αριθµό 106/25-10-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ζήση Τζηκαλάγια προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αύξηση του κόστους του
πετρελαίου θέρµανσης. 

3. Η µε αριθµό 111/25-10-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χαράλαµπου
Χαραλάµπους προς τους Υπουργούς Ανάπτυξης, Ανταγωνιστι-
κότητας και Ναυτιλίας και Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε τα «ορφανά λιµάνια» της Κέρκυρας και των Διαπον-
τίων Νήσων.

4. Η µε αριθµό 113/25-10-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Παύλου Μαρκάκη
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτι-
λίας, σχετικά µε την αποκατάσταση της ζηµιάς στο λιµάνι της
Σκιάθου.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 12.16’ λύεται η συνε-

δρίαση για τη Δευτέρα 31 Οκτωβρίου 2011 και ώρα 18.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.

1022 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ       



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 26 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2011                                                                                            1023


